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Plzeňský kraj bude hostit příští 
zimní olympiádu dětí a mládeže

� Pane náměstku, v lednu se ko−
nala zimní olympiáda dětí a mlá−
deže, jak byste ji  hodnotil?
�� Hry XI. zimní olympiády dětí
a mlá deže se letos konaly v Morav −
skoslezském kraji a účastnilo se jich
85 spor tovců z Plzeňského kraje.
Všem bych chtěl poděkovat za re−
prezentaci našeho kraje a gratuluji
všem, kteří skončili na stupních vítě−
zů. Mladí sportovci potvrdili, že patří
k nejlepším na republikové úrovni.
Výprava Plzeňského kraje si domů
přivezla celkem 13 medailí (5 zla−
tých, 3 stříbrné a  5  bronzových)
a v pořadí krajů skončila na osmém
místě. Realizační tým výpravy tam
zase načerpal řadu inspirací a zku−
šeností pro přípravu příštích her.
���Za dva roky bude pořadatelem
Plzeňský kraj?
���Přesně tak, v lednu 2027 bude−
me hostitelem zimní olympiády dětí

a mládeže. Přípravy už jsou v  pl−
ném proudu, řešíme samozřejmě
sportoviště, ubytování výprav, do−
pravu a  řadu dalších věcí, které
olympijské hry provází. Olympiáda
dětí a mládeže je projekt Českého
olympijského výboru, je to republi−
ková soutěž krajských výprav, která
se koná každoročně od roku 2003.
Je určena mladým sportovcům ve
věku od dvanácti do šestnácti let,

v sudých letech se konají hry letní
olympiády a  v  lichých letech hry
zimní olympiády.
�� �Kam konkrétně budeme moci
přijet fandit nadějím českého
sportu?
�� �Olympijská vesnice se potáhne
skoro přes polovinu regionu. Cent −
rem sjezdového lyžování a snowbo−
ardingu bude šumavský Špičák,
biatlon proběhne na německé stra−

ně Šumavy v  areálu Hohenzollern 
Ski stadion pod Velkým Javorem.
Hokej isté se utkají na zimních sta−
dionech v Klatovech a Domažlicích
a město Sušice přivítá repre zen −
tanty v  krasobruslení a také ša −
chisty. Běžecké lyžování, ale také 
ly žař  ský orientační běh či běžecké
lyžo vání zrakově postižených bude
hostit město Nýrsko, a  to ve spor−
tovním areálu Pod sjezdovkou, který
v  současné době prochází roz −
šířením, aby odpovídal podmín−
kám soutěží konaných v  rámci
Olym piády dětí a mládeže. Budou
zde rozšířeny asfal tové cesty, a to
včetně výjezdu do kopce. Areál se
nachází v  tak zvaném mrazovém
údolí a navíc 2,5 km vzdušnou ča−
rou od hráze vodního díla Nýrsko,
takže je zde možné využít vodu vy −
 téka  jící z  přehrady pro zasněžování
areá lu. Teplo  ta vody, která z  pře −
hrady vytéká, má pod 4 °C, což jsou
pro zasněžování ideální podmínky.
Toto společně s  klimatickými pod−
mínkami údolí nám dává vyso −
kou pravděpodobnost, že při závo−
dech Olym piády dětí a mládeže 
v roce 2027 nebude při normálních 

Pl
ze

ňs
ký

 ro
zh

le
d,

 te
l. 

77
7 

11
0 

01
0,

 
e−

m
ai

l: 
re

da
kc

e@
pl

ze
ns

ky
ro

zh
le

d.
cz

... pokračování na straně 3
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Náměstek hejtmana Ing. Miroslav Kroc (vlevo) 
v areálu letošní XI. zimní olympiády dětí a mládeže.

Záležitosti podpory sportu
a účasti mladých sportovců
na olympiádách má v  gesci
Ing. Vladimír Kroc, náměstek
hejtmana Plzeňského kraje
pro oblast školství a sportu.

V TĚCHTO DNECH ZAČÍNÁ REKONSTRUKCE OKRUŽNÍ KŘIŽOVATKY 
U MAKRA (Folmavské ulice), která spočívá v přestavbě na tzv. turbo−
okružní křižovatku se dvěma až třemi pruhy na okružním pásu, kde přibý−
vající (ubývající) pruh je vázán na paprsek s největším dopravním zatíže−
ním, tzn. ulici Folmavskou, ulici Regensburskou (městský okruh) a při −
vaděč D5. Po celé délce je navrženo rozšíření okružního pásu přibližně
o 2,5 m vně stávajícího, čímž vznikne prostor pro sjednocení šířek 
jízdních pruhů a možnost doplnění fyzického oddělení jízdních pruhů. 

Více na www.plzenskyrozhled.cz
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Konsorcium tří univerzit
s názvem CiRT se zaměří na
nové účinné terapie proti
rakovině, smrtelným infek−
cím a onemocněním imu −
nitního systému. Jeho sou−
částí je University of Penn −
syl  va nia, Univerzita Karlova
a Západočeská univerzita
v Plzni. Posunutí hranic bu−
něčné terapie si daly za cíl
na únorovém inauguračním
setkání v Praze. 

Přední vědci, lékaři a další
par tneři se ve výzkumném
sdružení CiRT zaměří na no−
vou terapii založenou na
iNKT buňkách, pojmenova−
ných podle anglického natu−
ral killer, přirozený zabiják. Ta sli−
buje revoluční léčbu nejzávažněj−
ších hemato−onkologických one−
mocnění nebo pomoc s  kompli −
kacemi po transplantacích. Přiro −
zení buněční zabijáci stojí v centru
pozornosti zcela oprávněně. Moni −
ka Holubová z  Biomedicín ského

centra LF v Plzni UK popsala jejich
supervlastnosti: „Na rozdíl od tra−
diční chemoterapie, která může
být toxická a neúčinná, dokážou
buňky iNKT odolné nádorové buňky 
přesně zacílit a eliminovat.“ 

Buňky iNKT lze navíc využít jako
živé léky, které po podání pokračují

v růstu a poskytují dlouhodo−
bou ochranu proti nádorům.
Jejich efekt lze dále zvyšovat
kombinací s  dalšími postupy.
„Máme blízko k  léčebným po −
stu pům nové generace a chc e −
 me je přenést z  laboratoří na
kliniky k samotným pacientům.
Terapie by měly být nejen do−
stupnější, ale zároveň je bude−

me moci přizpůsobit potřebám pa−
cientů po celém světě,“ řekla před−
sedkyně konsorcia Antonia Rotolo
z Pennsylvánské univerzity.

Konsorcium CiRT bude v  této
oblasti výzkumu průkopníkem.
„Poprvé budou přední odborníci

zabý vající se buňkami iNKT, klinic−
kým výzkumem a léčbou spolu −
pracovat v celosvětovém měřítku.
Chceme dát lidem novou naději
a zajistit, aby se nejmodernější léč−
ba dostala k  pacientům rychleji,“
vysvětlila Lucie Houdová z výzkum−
ného centra NTIS Fakulty aplikova−
ných věd ZČU v Plzni.

Vědci se také zaměří na slibné
možnosti varianty buněk označo −
vaných jako CAR iNKT. V  součas−
nosti schválené terapie využívají
vlastní buňky konkrétního pacienta.
A ačko li je tento přístup účinný, má
bohužel své nedostatky. Pacienti
bývají často oslabeni předchozí
chemoterapií nebo potlačenou
imunitou. U terapií CAR iNKT se
však může využít buněk zdravých
dárců, čímž odpadá potřeba nároč−
ných úprav. Metoda se tak stane
základem funkční léčby dostupné
každému pacientovi bez obav ze
závažných komplikací. 

Buňky iNKT mají jedinečnou
schopnost obnovit normální funkci
imunitního systému, díky čemuž
jsou velmi účinné nejen při léčbě
rakoviny, ale i při boji proti závaž−
ným infekčním nemocem, jako je
těžký průběh onemocnění COVID−
19, nebo u autoimunitních poruch.  

Zleva Antonia Rotolo (PennVet), Monika
Holu bová (LF UK Plzeň) a Lucie Houdová

(FAV ZČU)

Revoluční výzkum léčby rakoviny 
s pomocí zabijáckých buněk
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podmínkách se sněhem problém.
Navíc bude areál v  létě využíván
akademií běžeckého lyžování Pl −
zeň ského kraje či biatlonovým klu−
bem pro letní přípravu na kolečko−
vých lyžích. 
���Můžete prozradit už nějaké de−
taily z příprav olympiády?
���Nebude chybět slavnostní zahá−
jení, které se ponese v duchu tra −
dičních her dospělých spor tovců.
Děti si vyzkouší nástupy krajských
výprav v čele s vlaj konošem, slib
spor  tovců i rozhodčích a proběhne

tradiční zapálení olympijského
ohně. Máme už také hotové logo
her, které se chystáme slavnostně

před stavit v následu−
jících měsících. V té−
to chvíli připravuje−
me smlouvy o spolu −
práci s  jed notlivými
spolu po řadatel skými
městy a také při −
pravujeme uzavření
smlouvy o pořada tel −
ství Olym piády dětí
a mládeže s Čes kým

olympijským výborem. Chystáme se
také v průběhu prvního pololetí roku
2025 na kontrolní cesty po sporto−

vištích, a to spo lečně se zástup ci
Českého olympijského výboru, aby−
chom si ujasnili, co na daných spor−
tovištích je po třeba ještě připravit,
abychom měli za dva roky vše hoto−
vé. Dále budou probíhat schůzky se
zástupci sportovních svazů či klubů,
které budou dané soutěže v  rámci
Olym piády dětí a mládeže společně
s námi orga nizovat.
�� � Jak Plzeňský kraj podporuje 
talentované sportovce?
�� � Plzeňský kraj dlouhodobě fi −
nanč ně podporuje rozvoj spor tu

v regionu. Přispíváme
na vybu dování a zajiš−
tění dostupné spor−
tovní infra struktury
a finančně podpo ru −
jeme činnost samot −
ných sportovních klu−
bů. Podpora směřuje
na zajiš tění celoroční
spor tovní přípravy dětí
a mládeže, dále na
nákla dy účasti spor−
tovců na soutěžích
a  náklady na orga ni −
zaci spor tovních sou−
těží. Plzeňský kraj ta−
ké podpo ruje talento−
vané spor tovce pro−

střednictvím systému spor tov −
ních akademií a  po depsal celkem
13 memorand se spor tovními 
kluby. Jde o systematickou pří −
pravu spor  tovních talentů již 
v 10 spor tech. Dlouholetou tra dici
mají napří klad fotbalová a  ho −
kejová akademie, naposled loni
přibyla volej balová.

... dokončení ze strany 1�

V Moravskoslezském kraji  na  XI. zimní olympiádě dětí a mládeže bojovalo o medaile také 85 zástupců Plzeňského kraje.

Plzeňský kraj bude hostit příští 
zimní olympiádu dětí a mládeže
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Riss Company  s.r.o. založil v ro−
ce 1999 tehdy sedmadvacetiletý
Radek  Straka z Čech. V té době se
specializoval na marketing a tisk
propagačních letáků, a to jak pro 
firmy v ČR, tak pro různé německé
společnosti.    

Psal se rok 2004 a společnost
Riss Company se rozhodla přestě−
hovalat do nových prostor a objed−

nala si jednu stěhovací společnost
z Plzně. Slovo dalo slovo a došlo
k dohodě, že stěhování proběhne
zdarma výměnou za reklamu v inter−
netových inzertních portálech. A tak
to všechno začalo. Zásluhou inzerce

došlo k velmi vysokému nárůstu za −
ká zek na stěhovaní, a tak se společ−
nost Riss Company a jedna malá pl−
zeňská stěhovací firma domluvily na
vzájemné spolupráci a založily stě−
hovací fir mu Extra Stěhování s.r.o.

O dva roky později byl Radek
Stra ka ve Vietnamu na veletrhu
Vietnam Expo. Při odchodu z tamní−
ho klubu spadl ze schodů. Po pádu
si sedl na poslední schod, na kte−
rém se po dopadu za stavil, a řekl:
„Udělám z toho franchisu.“ A udělal.
Po návratu do ČR právníci sestavili
smlou vu franchisového konceptu
na stěhování, sepsal know−how na
poskytování stěhovacích služeb, na−
stavil veške ré podmínky a pra   vidla
pro tyto služby, zaregistroval
ochrannou značku a pak oslovil
zaměst nance ve svých pobočkách
po ČR, zda by o tuto spolupráci mě−
li zájem. Pobočky, které nevy dělá −

valy, nebo byly na nule. Dostaly tak
možnost vydělávat samy na sebe,
ale pod jednou značkou a za určitých
podmínek stanovených franchiso−
vou smlouvou. A světe, div se.
Všechny do toho šly!

„Jak to? Vždyť nevydělávaly?
Lidé v  nich si totiž uvědomili, že 
pokud budou dělat na sebe, tak se
jim to sakra vyplatí. Budou pracovat
víc, i o víkendech, budou si víc hle−
dět svých klientů, budou s nimi víc
komunikovat a budou z toho také
mít víc. A tak během jednoho týdne
vzniklo prvních 5 franchisových
společností Extra Stěhování,“ za −
vzpo mínal Radek Straka. 

Dnes už ji znají nejenom v Evropě…

Radek Straka

Bikesharing, tedy systém sdílení
jízdních kol, letos spustí plzeňská
radnice. Službu zajistí Plzeňské
městské dopravní podniky a plá−
nované výdaje na první tři roky
činí 25 milionů korun. Tato část−
ka   je určena na nákup kol, pro−
voz a servis. Na financování se
bude podílet i Plzeňský kraj, aby
podpořil využívání kol lidmi, kteří
do Plzně dojíždějí za prací. 

„Rád jsem vyhověl resort −
nímu náměstkovi a věřím,
že Plzeňané budou mít
z  novinky radost. Na
projekt jsem z  roz −
počtu uvolnil celkem
25 milionů korun, díky
spolupráci s  Plzeň −
ským krajem ale do−
staneme pět milionů
z  této částky od hejt−

manství zpět. Pevně věřím, že služ−
ba bude fungovat a že její uživatelé
budou respektovat pravidla silnič−
ního provozu a budou se po Plzni
pohybovat bezpečně,“ uvedl pri−
mátor Plzně Roman Zarzycký.

Radnice chce, aby službu využí−
valo co nejvíce lidí, proto  i s ohle−

dem na morfologii města zvolila
elektrokola. Zaměřit se totiž chce
nejen na Plzeňany, ale také na ty,
kteří denně do krajské metropole
dojíždějí. Takových lidí je kolem
čtyřiceti tisíc. Bikesharing bude
v  Plzni provozovat městský do−
pravní podnik.

„Neuspěli jsme ve dvou
pokusech o externího doda−
vatele. V prvním výběrovém

řízení uchazeči překro −
čili stanovený finanč−

ní limit, do druhé−
ho se nikdo ne−
přihlásil. Zvolili
jsme proto in−
house model
a za  pojili naši
měs t skou fir−
mu. Inspirovali

jsme se v  jiných

krajských městech, kde sdílená
kola zajišťují také jejich vlastní
doprav ní podniky,“ sdělil náměs−
tek primátora pro oblast dopravy 
a životního prostředí Aleš Tolar.. 

Podle náměstka budou ve čty−
řech největších plzeňských obvo−
dech a na všech konečných za−
stávkách městské hromadné do−
pravy k dispozici tři stovky elektro−
kol. Systém sdílení bude takzvaně
staniční, kola totiž nebude možné
odstavovat na libovolných mís−
tech, ale pouze na předem de −
 finovaných stanicích. Cestující je
odemknou vir tuální Plzeňskou kar−
tou, již si stáhnou do mobilního
telefonu. Lidé, kteří mají minimálně
měsíční předplatné na MHD, bu−
dou mít nárok na dvě výpůjčky
denně zdarma. Ostatní zaplatí 
korunu za minutu. 

Město Plzeň letos v létě spustí systém sdílených kol

ZNÁTE JI? Tato mezinárodní fran chi sová síť  poskytuje  občanům,
pod nikatelům i institucím ve všech státech Evropské unie služby, 
kte  ré nejčastěji využíváme v běžném životě. Zásluhou franchisantů
a part    nerů sítě EXTRA SERVICES zajiš ťuje stěhování, vyklízení, úkli−
dové služby, mytí, čištění a řemeslné služby a práce. Služby, které
jsou potřeba v každé domácnosti, ale i v každém podniku či firmě.
Sdru žuje a spojuje tisíce stěhováků, přeprav ců, úklidových firem
a řemeslníků z celé Evropy, kteří na odbor né a profesionální úrovni
poskytnou své služby.

Ovládnout svět a pomoci mnohým k samostatnosti
dokázal Radek Straka
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Více než 800 proškolených peda−
gogických pracovníků, bezmála
900 žáků na exkurzích nebo v ji−
ných formách výuky a 117 vzdělá−
vacích akcí má na kontě plzeňské
Centrum robotiky za uplynulý rok.
Kromě tradičních seminářů a we−
binářů pro učitele organizují meto−
dici vzdělávání přednášky, letní
dílnu, exkurze pro školní třídy,
projek tové dny nebo přímo vedou 
výuku v hodinách. 

V  loňském roce také spolupra −
covali na nové výukové aplikaci
pro virtuální realitu. Všechny aktivity
mají společný cíl – pomoci pedago−
gům porozumět digitálním technolo−
giím, ať už jsou to roboti, online ná−
stroje či umělá inteligence tak, aby
mohli naplno a smysluplně využít je−
jich potenciál v moderní výuce.

„Učitelé v  dnešní době potřebují
pracovat s  nástroji, které jsou pro
žáky zajímavé a zábavné, rozvíjejí
jejich kreativitu a spolupráci. Velké
téma je využívání virtuální reality ve
výuce. Byli jsme jedním z  prvních
měst, které takto výuku inovovalo.
Vzdělávací programy stále roz ši −
řujeme, s  platformou VR School
jsme loni vyvinuli novou aplikaci
Farm VR – Pěstování plodin. V té si
žáci vyzkoušejí kromě pěstitel−
ských činností hlavně matematickou

a finanční gramotnost nebo infor−
matiku,“ řekl Daniel Kůs, radní měs−
ta Plzně pro oblast Smar t Cities
a podporu podnikání. 

Vzdělávání v  Centru robotiky vy−
užívají učitelé mateřských a základ−
ních škol nejen z Plzně, ale z  celé
České republiky.  Sledují různorodou
nabídku na našem webu v  sekci
Vzdělávání pedagogů, kde máme
aktuálně vypsané semináře a webi−
náře na první čtvrtletí tohoto roku.

„V březnu přidáme další. Zamě −
řujeme se na robotiku, algoritmizaci
a programování, praktické online
nástroje pro pedagogy a obecně na
smysluplné zapojování digitálních
technologií do výuky. Jejich využití
najdeme ve všech vyučovaných
předmětech. Velký zájem je o aktu−
ální trendy – umělou inteligenci, úni−
kové hry nebo grafiku obecně,“ vy −
jmenovala Martina Jedličková, ředi−
telka Centra robotiky, které je sou−
částí Správy informačních technolo−
gií města Plzně (SITMP). 

Mimo jiné mohou učitelé využít
Inspirace do výuky. Jde o zpracova−
né a kompletně připravené metodic−
ké materiály, které stačí jen stáhnout
z webu, vytisknout a vzít do hodiny.
Je to přes 200 variant a možností,
učitelé mohou vybírat podle předmě−
tu, třídy nebo digitálních technologií.

Centrum robotiky zapojuje
digitální technologie do výuky

Nabídka vzdělávacích programů pro absolventy
základních škol:
Gymnázium, čtyřleté denní studium zakončené maturitní zkouškou, 
skladba předmětů je všeobecně zaměřena, individuální přístup 
ke studentům, možnost studovat dle IVP. 

Obchodní akademie, čtyřleté denní studium zakončené maturitní 
zkouškou. Zaměření si student vybírá od třetího ročníku.

Toto studium má tato zaměření:

Cestovní ruch, Veřejná správa a právo, Počítačová grafika a 3D, 
Provoz diplomatických služeb

Kominík, tříleté denní studium. 
Studium je zakončeno záverečnou zkouškou a získáním výučního listu.

Podnikání, dvouleté denní nástavbové studium zakončené maturitní 
zkouškou. Studium je určeno pro absolventy tříletých učebních oborů.
Uchazeč musí předložit ověřenou kopii výučního listu z tříletého oboru.
Probíhá výuka všeobecných i odborných, zvláště ekonomických 
předmětů.

Dálková forma studia v rámci dalšího vzdělávání
dospělých: výuka probíhá o sobotách.
Obchodní akademie, čtyřleté studium zakončené maturitní zkouškou
jednotlivá zaměření:
Cestovní ruch, Veřejná správa a právo

Podnikání, tříleté dálkové nástavbové studium zakončené maturitní 
zkouškou. Studium je určeno pro absolventy tříletých učebních oborů.
Uchazeč musí předložit ověřenou kopii výučního listu z tříletého oboru.

Kominík, jednoleté zkrácené studium.  
Studium je zakončeno závěrečnou zkouškou a získáním výučního listu.
Uchazeč musí předložit ověřenou kopii výučního listu jiného oboru 
nebo maturitní vysvědčení.

Trnkova 125, 345 61 Staňkov
e−mail: bastlova@bean.cz, 

tel.: 773 971 313, www.beanstankov.cz

pro školní rok 2025/2026:

Nová nabídka
vzdělávacích programů

Soukromé Střední odborné školy
a Gymnázia BEAN s. r. o.

Kominík – revizní technik spalinových cest 
– přípravný kurz a zkoušky. 

Výstupem je certifikát pro výkon revizí spalinových cest.
Veškeré informace o studiu také dostanete 

na telefonu 773 971 313. ROZHODNĚTE SE RYCHLE !

POZOR NOVINKA!

Přijďte k nám studovat.

Těšíme se na spolupráci s Vámi.
Mgr. Jitka Boříková, ředItelka školy
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Důležitý krok k zajištění dostup−
nosti letecké záchranné služby
i po roce 2028 podnikl  Plzeňský
kraj. Hejtman Kamal Farhan spo−
lečně s krajskými kolegy dosáhl
dohody s Ministerstvem obrany,
která umožní nadále využívat vo−
jenský prostor v Líních pro potře−
by urgentní zdravotnické péče.
Spolupráce v  této oblasti byla
stvrzena podpisem memoranda.

„Usiloval jsem společně s kraj−
skými kolegy o to, abychom pro
obyvatele našeho regionu zajistili
bezproblémový chod letecké zá−
chranné služby na letišti v Líních
i po roce 2028. Memorandum
s Ministerstvem obrany je výsled−
kem několikaměsíčních jednání
a poskytuje nám potřebný prostor
pro hledání trvalého a stabilního
řeše ní budoucnosti letecké zá−
chranné služby. Ministerstvo obra−
ny zůstává klíčovým partnerem a já
si vážím toho, že jsme v tomto na−
šli shodu,“ uvedl hejtman Plzeň −
ské ho kraje MUDr. Kamal Farhan.

Podpis memoranda znamená
pro občany Plzeňského kraje záru−
ku, že letecká záchranka bude i na−
dále schopna zasahovat srovnatel−
ně rychle jako doposud, čímž se
zajistí kontinuita kvalitní a dostup−
né urgentní péče.

„Společné memorandum pomů−
že k  tomu, aby letecká záchranná
služba v Plzeňském kraji byla za−

jištěna i po roce 2028. Naše part −
nery jsem ujistila, že líňské letiště
bude kraji k dispozici i po tomto

roce, kdy armáda službu svými 
vrtulníky již zajišťovat nebude,“
sdělila ministryně obrany Jana
Černo chová s tím, že armáda nic −
méně nabízí pomocnou ruku v po−
době zdravotnického personálu 
či využití zázemí na letišti.

Plzeňský kraj zároveň do budouc−
na zvažuje možnost výstavby vlastní
základny pro leteckou záchrannou
službu, která by zajistila ještě větší
flexibilitu a stabilitu provozu této klí−
čové složky zdravotnické záchranné
služby, a to i v případě, že by letiště
v Líních definitivně začala využívat
armáda pro svoje účely.

Hejtman Plzeňského kreje MUDr. Kamal Farhan a ministryně obrany Jana Černochová

Letecká záchranka v Líních přežije rok 2028!

Tak zněl podtitulek jubilejního XX. re−
prezentačního plesu Plzeňského kra−
je. Před vstupem do sálu hosty osob−
ně vítal hejtman Plzeňského kraje
Kamal Farhan, kterým nabídl sklenku
sektu. Jde o milou tradici, kterou
 Plzeňský kraj drží již několik let.

„Bylo to velmi milé a příjemné při−
vítání a nás to nesmírně moc potě−
šilo a naladilo na dobrou náladu,“
sdělili nám svůj pocit manželé

Šteinerovi. Nejen oni, ale i řada dal−
ších hostů se těšila na Hvězdnou
noc plnou hudby, tance a zážitků.
Za všechny účinkující jmenujme
Big Band Felixe Slováčka, který už
tradičně patří mezi stálice plesu
 Plzeňského kraje.

Hvězdná noc v Parkhotelu v Plzni byla
plná zářících hvězd v podobě účinkují−
cích, kteří pro všechny připravili neza−
pomenutelné a jedinečné zážitky a při−

spěli k nenapodobitelné skvělé atmos−
féře plné radosti, úsměvů a přátel−
ských setkání.
Tak nějak má vypadat Hvězdná noc,
jak vyjádřil ve svém zamyšlení hejt−
man Plzeňského kraje pan Kamal
Farhan. V jeho slovech nechyběla ro−

mantika, pohlazení, radost ani realita
života.
Hvězdná noc v plzeňském Parhotelu,
která rámovala jubilejní XX. reprezen−
tační ples Plzeňského kraje, byla
úžasná. Po celý rok zůstane ve vzpo−
mínkách všech přítomných. (re)

Felix Slováček Foto: www.plzensky−kraj.cz

„Při sousloví hvězdná noc se
některým z Vás možná vy−
baví stejnojmenný obraz
od slavného umělce
Vincenta van Ghogha.
Nebo si vzpomenete
na romantický večer
pod jasnou letní oblo−
hou, kdy jste se svým
partnerem či partnerkou
hledali Velký vůz a sou−
hvězdí Cassiopeia.
Mně při slovu hvězda vy−

tane na mysl latinský výrok
Per aspera ad astra, ne−

boli přes překážky ke
hvězdám. Plnit si své
sny a cíle je totiž pro
člověka nesmírně dů−
ležité a právě překážky

na cestách za nimi
jsou pro život cennými

zkušenostmi. Překonávání
překážek navíc přidává
finálnímu výsledku váhu
a víc si jej ceníme.“

Hvězdná noc v plzeňském Parkhotelu

Hejtman Plzeňského 
kraje Kamal Farhan.



9Plzeňský rozhled  3/2025 Aktuální internetové noviny na www.plzenskyrozhled.cz

NA SLOVÍČKO S LÉČITELEM
Možná se Vám dostal do ruky letáček, na němž léčitel PhDr. Ladislav Kolářík, Mistr REIKI, informuje,
že pomáhá lidem u závažných, chronických i psychických onemocnění. V naléhavých případech i na dálku.
REIKI také vyučuje a zasvěcuje, poradny má v Praze i v Plzni. Odpověděl nám na pár otázek:

��Můžete čtenářům přiblížit, co je REIKI?
Je to japonské slovo. REI – vesmírné dávání života, KI – energie, tedy
vesmír ná životodárná energie. REIKI jako učení a metoda přírodního léčení
pocházejí z Tibetu od buddhistických mnichů a jsou staré přes tři tisíce let. 
V roce 1822 duchovní Mikao Usui objevil při meditaci klíč k léčbě. V roce
1980 bylo na celém světě 22 Mistrů REIKI. První klinika REIKI byla otevřena
v Tokiu, dnes jsou již v USA i jinde. V současnosti je ve světě více než
1000 Mistrů REIKI, kteří ji mohou předávat dál. REIKI energie působí na celý
oganismus, jde vlastně o vyrovnání toků energií přes sedm čaker. Čakra
je kanál, kterým proudí energie do těla a z těla ven. REIKI energie navodí
v čakrách rovnováhu, a tím se organismus zbaví nemocí, nebo se dá
předchá zet nemocem. REIKI energie rozpouští nádory, záněty atd., rovněž
harmo nizuje psychiku a dává radost do života.

� Co děláte, když léčíte?
Když zájemce ke mně přijde, zeptám se na křestní jméno, automatickou kres−
bou určím, kde jsou největší problémy v klientově těle. Výsledek si ještě potvr−
dím automatickým písmem. Změřím na stupnici pomocí kyvadla, na kolik pro−
cent pracují jednotlivé tělesné orgány. Klient mi diagnózu potvrdí na základě
lékařských vyšetření. Zdůrazňuji, že medicína je prvotní, REIKI je podpůrný
prostředek k léčbě. Pak přiblížím ruce ke klientovu tělu v místech, která jsou
bolavá, nedotýkám se. REIKI energie je zvláštní tím, že se sama roz e běh ne do
postiženého místa, kde je zapotřebí. Jedinečná v tom, že ji lze posílat na dálku
a vložit do ní myšlenku jako kód, co se má uzdravit nebo zlepšit. 

� Odkud berete REIKI 
energii?

Každý, kdo je zasvěcen, může požá−
dat o energii a ona pak do něho proudí
temenní sedmou čakrou a vychází ru−
kama. Energie vlastně léčitelem proté−
ká a je předávána klientovi. Obvykle
stačí dvě tři návštěvy, ale mám také
klienty, kteří za mnou jezdí každé dva
týdny. Jedno sezení i  se stanovením
diagnózy trvá 40 – 60 minut.

� Léčíte pouze energií?
Také používám k léčení metodu vy−
sokých duchovních zákonů, která
vychází z dávné tradice a chápání
našich předků, kteří považovali ve−
smír, přírodu a vše živé za jeden 
celek působící v jednotě. Vše dopl−
ňuji bylinnými připravky zvláště od
věhlasné léčitelky Boženy Kame −
nické. Tyto metody a REIKI předná−
ším na meziná rodním festivalu „Miluj
svůj život“ v Praze a také v Plzni. 
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Další úspěšný rok má za sebou
Knihovna města Plzně. Ten jí při−
nesl tisíce nových knih, rozšíření
služeb, modernizaci prostor, přes
čtvrt milionu návštěvníků a stovky
kulturních a vzdělávacích akcí.  

V roce 2024 tady zaregistrovali
28 541 čtenářů, z toho bylo 4 395
dětí do 15 let. Jejich služby využilo

celkem 276 168 návštěvníků, kteří
si dohromady vypůjčili 749 330
dokumentů. Z  domova si  čtenáři
stáhli 9 622 e−knih. V průběhu ro−
ku knihovna nakoupila mimo jiné

16 238 nových knih, 1 157 audio −
knih a 691 deskových her. Knihov −
níci zodpověděli 31 438 dotazů
a pro děti i  dospělé uspořádali
2 134 různých akcí, na které přišlo
celkem 44 156 návštěvníků.

Jako každý rok se knihovna za−
pojila do významných plzeňských
aktivit: promítalo se tu v rámci fes−
tivalu filmů o lidských právech
Jeden svět, četlo při Noci literatury

a festivalu Šumava Litera nebo se
vyrábělo o Víkendu otevřených ate−
liérů. K mezinárodnímu týdnu rodi−
ny knihovna zorganizovala celo−
denní sobotní program pro všech−
ny generace Hravá rodina, který
nabídl hry, tvoření, čtení nebo diva−
délko pro děti. Pro malé čtenáře
připravila dětská oddělení množství
her, soutěží, kreativních dílen a dal−
ší aktivit. Ve všech velkých provo−

zech probíhala pravidelná čtení pro
nejmenší děti s rodiči. Rok knihov−
na završila v  předvánočním čase
zapojením do celostátního Dne pro
dětskou knihu.

Knihovna města Plzně  pořídila
pro své klienty dvě další návratové
biblioschránky, které umožňují bez−
kontaktní vracení knih 24 hodin
denně. Od loňského července mají
registrovaní čtenáři přes své konto
přístup k Infobance ČTK a mají tak
odkudkoliv z internetu možnost sle−
dovat aktuální zpravodajství České
tiskové kanceláře.

Do všech velkých provozů knihov −
na nakoupila externí CD/DVD me−
chaniky, které si lze vypůjčit k  au−
dioknihám na CD nebo filmům
na DVD a doma jednoduše připojit
k  počítači nebo notebooku. Ani
v  roce 2024 se nezapomnělo na
modernizaci prostor. V srpnu pro−
běhla rekonstrukce dětského od −
dělení v Obvodní knihovně Dou −
bravka, která přinesla nové uspořá−
dání i  vybavení. Výsledkem je pří−
jemné a moderní prostředí pro ma−
lé čtenáře i jejich rodiče.

Za knihami i zážitky do Knihovny města Plzně
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Do čtrnáctého ročníku ankety 
Alej roku, vyhlašované organi zací
Arnika, nominovali lidé 59 alejí
a stromořadí z dvanácti krajů
v České republice a Hlav ního
města Prahy. Plzeňský kraj měl
pět nominací.

Tanaberskou alej, kterou na jdete
v Hájku u Všerub, tvoří 52 maje −
státních lip srdčitých vysazených
v roce 2009 v rámci programu péče
o kra jinu. Tato výji mečná alej není

jen přírod ní ozdobou, ale i nedílnou
sou částí historické křížové cesty,
která vede ke kostelu sv. Anny na
Tana berku, jednomu z nejkrásněj−
ších poutních míst v okolí. “Lípy vy−
tvářejí jedinečnou atmo sféru, která
spo  juje přírodu s du chov ní cestou,
a nabízejí návštěvníkům nezapo −
menutelný zážitek v srdci krajiny,”
napsal o ní spolek Tana berk, který ji
nominoval. Tana ber ská alej se také
umístila na 3. místě ve fotosoutěži.

Tanaberská alej
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Peníze pro 
sociální služby

Zastupitelé Plzeňského kraje
schvá lili rozdělení dotací na so −
ciální služby. Podle informací
MPSV bude pro kraj v  letošním
roce poskytnuta částka 1,26 mld.
korun. Finance budou rozděleny
mezi 108 žadatelů.

„Do dotačního programu
podalo žádost 108 žadatelů,
a to celkem na zajištění 247
so ciálních služeb. Peníze půj−
dou ža da telům jako vyrovná−
vací platby za poskytování slu−
žeb obec ného hospodářského
zájmu. Celková částka pro Pl −
zeň ský kraj je zhruba o 50 mil.
Kč vyšší než v loňském roce,“
upřesnil náměstek hejtmana
pro oblast sociálních věcí Jan
Bozděch. 

S jednotlivými organizacemi
bude uzavřena smlouva, fi−
nanční prostředky budou za−
slány ve dvou splátkách podle
záko na po podepsání smluv.
Dotace budou žadateli (organi−
zacemi zařazenými do Krajské
sítě sociálních služeb) využity
na pokrytí v  oblasti terénních
služeb, sociálně terapeutic−
kých dílen, kontaktní centra,
osobní asistenci, odborné so−
ciální poradenství, sociálně
aktivizační služby pro seniory
a osoby se zdravotním posti−
žením, pro rodiny s dětmi ne−
bo na krizovou pomoc, sociál−
ní rehabilitaci či pečovatelskou
činnost.

Další pokračování publikace Za −
niklé venkovské školy Plzeňského
kraje vydává po více než dvou 
letech Plzeňský kraj. Čtvrtý mapu−
je historii dalších 56 zaniklých
škol. Publikace vychází v nákladu
680 kusů, její vznik financoval
Plzeň ský kraj a k  dispozici bude
v knihovnách. Celkem již bylo tou−
to cestou zmapováno 338 zanik−
lých škol v celém kraji. 

„Školy patří vedle kostelů a rad−
nic k výrazným budovám, které
urču jí charakter vesnice. V jejich
výstavbě se mnohdy zrcadlí doba
vzniku, rozvoj lokality samotné,
hospodářský úpadek, ale i národ−
nostní vlivy. Budovy svou funkč−
nost postupně výrazně měnily
a často v důsledku velkých demo−
grafických změn postupně zanikly.
Proto nás zajímalo, jakým způso−
bem jsou školní budovy využívány
dnes, zda se podařilo zachovat 
jejich původní ráz nebo byly zmo−
dernizovány do nového kabátu,
nebo byly zbourány a v obci již
neexistují,“ vysvětluje náměstek

hejtmana pro oblast regionálního
rozvoje Petr Vanka.

V mnohých obcích totiž pře −
mýšleli o vybudování školy z růz−
ných důvodů. Jednalo se například
o nevhodné pronajaté prostory,
o špatnou dostupnost příliš vzdále−
né školy, ale i o vzrůstající počet
školáků. Mnohdy musely děti do
školy chodit mnoho kilometrů pěšky
po nebezpečných úsecích, nezřídka

docházelo také k úra−
zům, v zimních měsí−
cích nebo při velké vo−
dě dokonce nemohly
jít do školy vůbec.

Samotná stavba
školy musela být
schvalována přísluš−
nými úřady, školními
radami, obec musela
mít v majetku vhodný pozemek
a její zástupci se často zavazovali
k spolufinan cování výstavby budo−
vy a zajištění povinného vybavení
z vlastních prostředků.

Na výstavbě školních budov se
v Plzeňském kraji podíleli i význační

stavitelé a architekti. Např. školu
v Louňové a Plané (okr. Plzeň−sever)
navrhl známý plzeňský architekt
Hanuš Zápal. Samotnou výstavbu
budovy pak realizovali šikovní místní
řemeslníci – mistři cechu zednického
či tesařského za přispění místních
dobrovolníků. Budovy byly často vy−
stavěny ve velice krátkém časovém
období, byly také nejenom kolaudo−
vány, ale také vysvěceny.

V roce 2016 se na
území Plzeň ského kra−
je nacházelo celkem
219 základních škol,
z toho je 194 zřizo −
váno obcemi, 14 Pl −
zeň ským krajem, 9 je
soukromých a 2 cír−
kevní. Nejvíce škol je
na okrese Klatovy, nej−

méně na okrese Rokycany. Neúplné
základní školy zřizované obce mi tvoří
více než 35 % z celkového počtu
a jsou významným sta bilizujícím 
prvkem školství na ven kově. Od roku
2000 zaniklo v  Plzeň ském kraji
24 základních škol.

Čtvrtý díl knihy mapuje další
zaniklé školy na venkově  

Speciálním dotačním progra −
mem podpoří město projekty,
které budou nejrůznější orga ni −
zace a spol ky připravovat k  le−
tošnímu 10.  výročí Plzně jako
Evrop ského hlavního města kul−
tury (EHMK) 2015.  

Radnice poskytne celkem 2,4 mi −
 lionu korun. Zastupitelé na svém
únorovém jednání schválili, že mezi
osm projektů rozdělí 1,739 milionu
korun, podporu pro jeden projekt
ve výši 84 tisíc korun pak schválila
Rada města Plzně, celkem bude

rozděleno 1,823 milionu korun.
„Město Plzeň si chce letos při −
pomenout jeden z  důležitých mil −
níků své historie. Přesně před 
deseti lety hrdě nosilo titul Evrop −
ského hlavního města kultury.
Chceme ukázat, že Plzeň i po dese−
ti letech kulturní zůstává a že umění
je nedílnou součástí života jeho
obyvatel a bohatá kulturní nabídka
čeká i na ty, kdo do Plzně zavítají.
Proto jsme při pravili speciální
Dotační program v  oblasti kultury
na rok 2025 – Projekty v  rámci

oslav 10. výročí projektu Plzeň –
Evropské hlavní město kultury
2015. Jeho pro střed nictvím jsme
dali šanci nejrůznějším kulturním
aktérům se k  těmto oslavám při −
pojit,“ uvedla radní mě sta Plzně
pro oblast kultury a památkové pé−
če Eliška Bartáková.

V  rámci tohoto speciálního do−
tačního programu  byl částkou
84 tisíc korun podpořen projekt
Evrop ští umělci v plzeňském koste−
le 2025. Podporu dalším projektům
schválili zastupitelé. Na základě 

jejich roz hodnutí je 240 tisíc korun
určeno pro  Pilsen Live, který při−
pravuje RIVERSOUND 2025 – sou−
těž pro mladé kapely z  regionu.
Západo česká galerie v  Plzni získá
stej nou sumu na výstavu Obraz
Plzně v  umě leckých dílech 19.
a 20. sto letí. Galerie města Plzně
obdrží 43,65 tisíce korun na pro−
gram, jímž připomene plzeňského
rodáka a světového designéra
Ladislava Sutnara, k  němuž se
Plzeň jako EHMK 2015 hrdě hlásila
a stále hlásí.  

Plzeň slaví 10. výročí EHMK, pomáhá kulturním projektům
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První únorový víkend se v hale Lo −
ko  motivy v Plzni sehrálo play−off
pozemních hokejistů. V základní
části halové extraligy úřadující mis−
tři z Litic zaznamenali jedinou ztrátu
bodů, a to při remíze se Slavií Praha.

Do souboje o titul halového mis−
tra tak vstupovali jako jasný favorit.
V  semifinále se  střetli s  jediným
sloven ským týmem extraligy Račou
Bratislavou, zápas nepřinesl žádné
překvapení – Litice dominovaly
a zvítězily 6:1.

Druhé semifinále bylo mnohem
vyrovnanější, ale nakonec to byli
pražští Slávisté, kteří si výhrou 7:5
nad Bohemians zajistili místo ve 
finále. To se hrálo hned druhý den
v  neděli. Přišlo se na něj podívat

přibliž ně 450 diváků a atmosféra na
Lokomotivě podle toho vypadala.
Oba týmy měly ve vypjatém zápase
několik šancí změnit skóre, úspěšný
byl na konci třetí čtvrtiny až kapi−
tán Litic Adam Uhlíř, a to hned dva−

krát – jednou z  indi −
viduální akce a podru−
hé z penalty.

Do čtvr té čtvr tiny
prohrávající Slavia na−
stoupila už bez bran−
káře se 6 hráči v poli,
změnit skóre ve svůj
prospěch však nedo−

kázala a absence gólmana využil
Eduard Gerlický a po něm i Adam
Uhlíř, který střelou z trestného rohu
do prázdné brány završil svůj 
hattrick. Snížení stavu Kryštofa
Bod nára na 5:1 v posledních vteři−
nách zápasu nic moc neznamenalo,
litičtí fanoušci začali totiž slavit třetí
halový titul v  řadě už před ukon −
čením zápasu a tou dobou halou
burá cela asi čtvrtá vlna skandování:
„Mistři!...mistři!...mistři!“  

Text a foto  Filip Chodora

Litický pozemní hokej
slaví úspěšný únor
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Šanci na dobré bydlení, a tedy
i lepší život má od loňska už deset
rodin,  které se potýkaly se sociál−
ním vyloučením. Je to díky realitní
agentuře, kterou založilo město
Plzeň. Ta propojuje soukromé ma−
jitele bytů s těmi, kdo bydlení po−
třebují. Majitelům bytů nabízí za
tuto spolupráci jistoty, které jsou

výrazně rozšířené oproti běžným
realitním agenturám. Rodinám
i jednotlivcům, kteří si byt pronaj−
mou prostřednictvím městské rea−
litní agentury, pak zajišťuje dlou −
hodobé konzultace a další pomoc
sociálního pracovníka.  

„Založení městské realitní agentury
je jedním z našich příspěvků, jak po−
moci obyvatelům Plzně k bydlení
i k  lepšímu životu. Loni se agentuře
podařilo uzavřít osm smluv. Znamená
to, že majitelé soukromých bytů
jsou s námi ochotni spolupracovat.

Věříme, že oni i ná−
jemci jsou se služ−
bami spokojeni,“
uve dl primátor měs−
ta Plzně Roman
Zarzycký.

Podle radní měs−
ta pro oblast byto−
vou včetně dostup−

ného a sociálního bydlení Světlany
Budkové tento projekt obsahuje
něko lik aktivit, při nichž je nutná
spolupráce a koordinace. Je nutné
nalézt vhodné bydlení pro konkrétní
osoby z cílových skupin projektu
a pomoci jim si toto bydlení udržet.

„Pro Realitní agenturu města
Plzně vybíráme především osoby,
které mají nízký pravidelný příjem
ze zaměstnání, pobírají starobní
nebo invalidní důchod, jsou samo−
živiteli nebo jde o mladé lidi opouš −
tějící náhradní rodinnou péči, dět−

ské domovy či domy na půl ces−
ty. Většinou jsou to lidé, kteří si
mohou dovolit hradit nájemné
a služby v  bytě na běžném rea −
litním trhu, avšak v  kombinaci
s příspěvkem na bydlení,“ vysvětli−
la Světlana Budková.

Majitelům bytů agentura nabízí řa−
du garancí: Jedná se o náhrady škod
způsobené nájemcem, tedy například
o nehrazení nájemného a služeb ne−
bo o škodu způsobenou na vybavení
bytu, a to až do výše čtyř nájmů.
V loňském roce, i díky cílené kampa−
ni, projekt městské realitní agentury
zaznamenal úspěch v podobě osmi
uzavřených smluv, další dvě pak byly
podepsány letos v lednu.

Podle Adély Vorlíčkové, která je
pověřena vedením Oddělení preven−
ce ztráty bydlení ODBSZ, pomohla lo−
ni úspěšná kampaň cílená na maji −
tele volných bytů: „Nejprve jsme
šťastnou náhodou uzavřeli nájemní
smlouvu mezi majiteli bytu o velikosti
2+1 a samoživitelkou s jedním dítě−
tem pracující ve zdravotnictví.“

Nabízené byty realitní makléřka
před tím, než je zařadí do nabídky,
prověřuje. Stane se totiž, že jsou na−
bízeny jako ‚byty‘ místa na ubytov−
nách. To ale není záměrem, město
se snaží své klienty z  vyloučeného
prostředí dostat pryč.

Realitní agentura města Plzně: 
dobré nakročení do letošního roku

Antonín Konrády se narodil 26. dubna
1931  a do muzikantského nebe ode−
šel hrát a zpívat 1. února 2025.
Hudební vzdělání získal od svého
strýce Jiřího Konrádyho, uznávaného
učitele hudby v Domažlicích. Už od
pěti let se naučil hrát na harmoniku,
později na klavír, housle, pozoun
a baskřídlovku.
Ve věku deseti let se stal bubeníkem
v šedesátičlenné dětské dechové ka −
pele a bubnu zůstal věrný po celý život.
Vedle hraní s orchestrem se začal učit
hrát i na dudy. Jeho první dudy mu vy−
robil strýc Jakub, nesly pořadové číslo
46 a provázely ho po celý život. 
Po návratu z vojny začal pošilhávat
po vlastní dudácké muzice, kterou za−
ložil v roce 1955. Konrádyho dudácká 
muzika letos oslaví 70 let od svého 

založení a po celou dobu ji řídil
Antonín Konrády.
Konrádyho dudácká muzika úzce
spolupracuje s Českým rozhlasem
v Plzni. Se Zdeňkem Bláhou, Jaros −
lavem Krčkem a Zdeňkem Lukášem
natočili přes 650 skladeb. Za uply−
nulých 70 let vydali celkem osm CD
nosičů a 3 LP desky.
Po roce 1968 mohly umělecké 
soubory opět vyjíždět do zahraničí.
Po složení příslušných přehrávek
u Pra gokoncertu tak Antonín
s Konrády ho dudáckou muzikou
a s Chodo van kou procestoval svět
křížem krážem. Ve světě se jim do−
stalo vedle nadšených ovací a skvě−
lých ohlasů i obrovského uznání. 
Jedno z nejvýznamnějších však
Toníka čekalo doma 18. října 2011,

kdy byl slavnostně uveden do
Dvorany slávy osobností Plzeň −
ského kraje.
Měl jsem tu čest spolupracovat
a podílet se na vystoupeních s tou−
to legendou chodské lidové muzi−
ky Antonínem Konrádym. Stryjček
Konrádojc, jak jsme mu často 
říkali, byl pro mnohé z nás dudáků
ne jen učitelem a vzorem, ale byl
i vynikajícím vypravěčem chod−
ských poudaček. Jeho laskavý,
svým způsobem šibalský hlas,
nám bude chybět.
Vždy na něj budu vzpomínat jako na
člověka srdečného a oddaného du−
dácké muzice, na pravého chod−
ského dudáka, slušného člověka
a výborného kamaráda. 

Jan Holoubek DomažliceAntonín Konrády nás opustil v 93 letech.

Odešel hrát a zpívat do muzikantského nebe
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Plzeňští experti na bezpilotní létá−
ní z  jednotky Drony SIT evidují za
loňský rok celkem 128 zásahů.
V uplynulém roce zasahovali u 60
dopravních nehod, 33 pátracích
akcí, 14 bezpečnostních opatření a
21 dalších událostí. Celkovým po−
čtem výjezdů překonali rekord
z předešlého roku. 

„Počet zásahů se složkami IZS
každoročně stoupá. V řeči čísel před−
stavuje 128 zásahů přibližně 400 letů
a 7 000 letových minut. Využívání

profesionálních strojů a  vyvíjených
aplikací zefektivňuje práci všem slož−
kám IZS. Třeba v nově vyvinuté apli−
kaci FireViewer pro vyhodnocování a
analýzu zásahu u požárů je už zare−
gistrováno přes 150  hasičů
z  Plzeňského kraje,“ uvedl Daniel
Kůs, radní města Plzně pro oblast
Smart Cities a podporu podnikání. 

Kromě nových aplikací vy−
víjejí programátoři bezpeč−
nostní a funkční aktualizace
k  již používaným softwarům,
často díky praktickým zkuše−

nostem z terénu. „Kromě ostrých
zásahů absolvujeme během roku
nejrůznější cvičení. Vloni jich bylo
12 a asi nejzajímavější byla doku−

mentace dopravní nehody v  tunelu
Valík nebo taktické cvičení na
Rokycansku, kde jsme poprvé tes−
tovali transpor t materiálu pomocí
dronu,“ řekl Josef Navrátil, ředitel
úseku Drony SIT, který patří pod
Správu informačních technologií
města Plzně (SITMP).

Plzeňští dronaři jsou součástí in−

tegrovaného záchranného systému
od roku 2018. Větší počet výjezdů
zaznamenali v  roce 2021, kdy byli
povoláni do 26 akcí. O rok později
dosáhli 73 výjezdů. Dosavadní re−
kord z  roku 2023, tj. 113 zásahů,
opět v loňském roce překonali. Další
informace o jejich aktivitách nabízí
web www.dronysit.cz.

Rekord v počtu ostrých zásahů 
s IZS překonaly Drony SIT

Střípky 
z Plzně

Dotaci 
Nadačnímu fondu

Zelený poklad
Z rozpočtu Odboru životního
prostředí Magistrátu města
Plz ně bude poskytnuta dota−
ce ve výši 2,5 milionu korun
Nadač nímu fondu Zelený po−
klad, jehož zřizovatelem je
město Plzeň. Finance jsou
urče ny na projekty, které
pod porují zlepšování životní−
ho prostředí v Plzni.

„Dotaci Nadační fond Ze −
lený poklad využije na po −
skytování nadačních příspěv−
ků i na vlastní projekty. Fond
už od roku 2016 uskutečňuje
grantový program s  názvem
Ani kapka nazmar, kterým
motivuje školy všech stupňů,
spolky a další subjekty v hos−
podaření s dešťovými vodami
v Plzni. Fond se také zabývá
rozvojem moderních forem
ekologické výchovy,“ popsal
některé z  aktivit fondu ná−
městek primátora města Plz −
ně pro oblast dopravy a život−
ního prostředí Aleš Tolar. 

Nadační fond Zelený po−
klad uvádí, že v hospodaření
s dešťovými vodami jsou žá−
doucí rozsáhlejší realizace
spočívající v kompletní úpra−
vě pozemků nebo budování
zelených střech, a proto v mi −
nulých letech navýšil možné
příspěvky na realizaci těchto
opatření. Subjekty mohou žá−
dal až o půl milionu korun.
Díky podpoře tohoto nadač−
ního fondu vznikly například
dvě zelené střechy na Tyr −
šově základní a mateřské
škole, u 23. mateřské školy
byly zřízeny dešťové záhony
nebo byla vybudována zelená
střecha v  prostorách spolku
ŽIVO v  Černicích. Fond také
zahájil česko−německý pro−
jekt Země, voda, klima, kte−
rý nabízí vzdělání, exkurze
a hos  pitace. Organizuje také
veřejnou sbírku ve prospěch
Luftovy zahrady.

Město pomůže lidem v nepříznivé
sociální a bytové situaci. Za stu −
pitelé schválili poskytnout finanč−
ní dary v celkové výši 295,7 tisíce
korun z  veřejné sbírky Pomáhající
Plzeň šesti lidem v nouzi. Díky tomu
si budou moci zajistit nové bydlení.

„Veřejná sbírka Pomáhající Plzeň
poskytuje pomoc lidem v  bytové
nouzi, jako jsou samoživitelky, děti
odcházející z dětských domovů ne−
bo domovů na půl cesty, a dalším
k získání stabilního a standardního
bydlení. Tentokrát dary pomohou
především ženám s dětmi. Některé
z nich se starají i o svá vnoučata či
o děti v pěstounské péči. Tyto ženy
dosud s dětmi žily v bytech, které
byly hygienicky nevyhovující, nebo
na ubytovně či v  azylových do−
mech. Mezi obdarovanými je i mla−

dý muž, který má za sebou zkuše−
nost z  dětského domova, poté žil
v  domově na půl cesty a nyní se
snaží osamostatnit,“ vysvětlila rad−
ní města Plzně pro oblast bytovou
včetně dostupného a so ciálního
bydlení Světlana Budková.

Bytová nouze znamená, že člověk
nemá žádné bydlení nebo má bydle−
ní nestálé či nekvalitní, žije v  přelid−
něném bytě či domě anebo je pro
něj bydlení příliš drahé.  Zároveň je
těžké se přestěhovat, protože je to
finančně velmi nákladné. Na řešení
problémů s  bydlením je mnohdy
potře ba jediné – peníze. 

„I když se člověk může maximálně
snažit, nemusí to někdy stačit. Na −
startovat lepší bydlení mohou pomo−
ci právě peníze z  veřejné sbírky
Pomáhající Plzeň. Finanční dar z této

sbírky potřební využijí na platbu 
kauce za byt, poplatek realitní kance−
láři nebo na platbu prvního nájemné−
ho. Výše jednotlivých darů se po −
hybuje od 36 tisíc korun do 60 tisíc
korun,“ dodala radní Budková.

Veřejná sbírka Pomáhající Plzeň
už od svého založení v březnu roku
2022 pomohla 117 žadatelům ve
složité životní situaci, kterým byla již
vyplacena suma v celkovém objemu
3 069 416 korun. V dubnu se plánuje
znovuotevřít další sběr žádostí. Více
informací je uvedeno na webových
stránkách www.pomahajiciplzen.eu/.
Číslo transparentního účtu mě −
sta Plzně u  Komerční banky je 
123−5443790227/0100. Ti, kdo
chtě jí pomoci, mohou na sbírkový
účet stále přispívat. Město Plzeň 
děkuje všem, kteří už přispěli.

Dary z veřejné sbírky Pomáhající Plzeň
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Celkem 4,95 tuny vysloužilých elek −
t rospotřebičů vybrali v  roce 2024
žáci a studenti v Plzeňském kraji ze
škol zapojených do programu Re −
cyklohraní aneb Ukliďme si svět. 

Nejvíce spotřebičů v přepočtu na
žáka odevzdali v ZŠ a MŠ Úterý, a to
9,38 kilogramu na žáka (celkem
150 kg). Druhou nejaktivnější byla
Mateřská škola Záchlumí, okres
Tachov, kde vytřídili 6 kilogramů na
žáka (celkem 150 kg). V celkovém
množství se nejvíce vybralo v Zá −
klad ní škole Bor, okres Tachov, a to
600 kilogramů. 

V Plzeňském kraji se loni do sbě−
ru elektrospotřebičů zapojilo 39 ma−
teřských, základních a středních
škol. Celorepublikově to bylo 792
škol a celková hmotnost vybraného
elektra dosáhla hodnoty 134 tun.
V  rámci programu Recyklohraní
aneb Ukliďme si svět žáci a studenti

nejen třídí, ale zapojují se rovněž do
praktických a hravých aktivit a úko−
lů, při kterých se učí, proč je tak
důležité třídit a recyklovat – a to
nejen elektro, ale i baterie, plasty,
papír a další odpad. S  Recyklo −
hraním se vzdělávají také v  odpo−
vědné spotřebě, šetření vodou ne−
bo klimatické změně.

Materiálová výtěžnost některých
spotřebičů dosahuje až 90 %. Elek −
tro odpad obsahuje v průměru 60 %
železných kovů a 4 % neželezných
kovů, mezi které patří především 
hliník a měď, v menší míře také dra−
hé kovy, jako jsou zlato, stříbro
a platina. Dále obsahuje 26 % plastů
a 2 % skla. Nezanedbatelný je také
fakt, že při recyklaci zachytíme
škodlivé látky ze spotřebičů, jako
jsou chladicí kapaliny, r tuť nebo
kadmium, a zamezíme, aby zne −
čišťovaly životní prostředí. 

Plzeň finančně podpoří environ−
mentální vzdělávání žáků svých
základních škol. Uvolní 600 tisíc
korun na zajištění dopravy na
exkur ze s  tematikou životního
prostředí. Připojí se tak k Plzeň −
skému kraji, kde podobný pro−
gram již běží.  

„Jedním z  našich úkolů je vést
děti a mládež k ekologickému vní−
mání, učit je chránit přírodu, se−
znamovat je s životním prostředím,
ochranou klimatu a další osvětou.
Obdobný projekt již zajišťuje Pl −
zeňský kraj. Oba programy tak 
nyní poběží současně, přičemž

město prostřednictvím svého fon−
du životního prostředí finančně
podpoří základní školy, které zřizu−
je,“ uvedl náměstek primátora pro
oblast dopravy a životního pro −
středí Aleš Tolar. 

Město tak zajistí dodavatele, který
žáky dopraví na exkurze do vy −
braných míst v  Plzeňském kraji.
Mezi nimi jsou Arboretum Sofron ka,
Ametyst, Centrum Caolinum, Dům
přírody Brd, Dům přírody Klenčí pod
Čerchovem, Envi centrum Pod bran −
ský mlýn, Školní statek Horšov, 
ZEVO Plzeň, Školicí centrum Černo −
šín a Environmentální centrum Krsy.

Do přírody za vzděláváním   

Žáci  předali téměř 5 tun 
použitých elektrospotřebičů
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Hlavní vstup své sportovní haly na
Slovanech se rozhodla upravit pl−
zeňská radnice. Vznikne tam nový
moderní a prostorný vestibul, pří−
větivější pro návštěvníky i obsluhu
recepce. Nejlevnější nabídka na
realizaci v rámci výběrového říze−
ní činí necelých 12 milionů korun.

„Pokračujeme ve zlepšování na−
šich sportovišť. Projekt nového
vstup ního vestibulu haly zlepší ne −
jen vzhled objektu, ale také zvýší
komfort pro návštěvníky, sportující
děti i jejich rodiče. Projekt chceme
dokončit ještě letos,“ uvedl primátor
Plzně Roman Zarzycký, který má
v gesci sportovní infrastrukturu. 

Jedná se o přístavbu vstupního
prostoru ke stávající sportovní hale.
Venkovní vstup je navržen se scho−
dištěm a bezbariérovou rampou.

Žlutá, zelená a modrá barva fasády
sjednotí vzhled sportovních hal, kte−
ré jsou součástí areálu. Střecha 
bude zelená. 

Vylepšování spor tovní infra −
struktury se Plzeň věnuje syste−
maticky a dlouhodobě. Už loni na−
příklad začala s přípravou projektu

na výstavbu velké sportovní haly,
která vyroste vedle budov Západo −
české univerzity. 

„Za čtyři měsíce bychom měli mít
hotovou projektovou dokumentaci
na víceúčelovou sportovní halu na
Borských polích, která po dokon −
čení převezme část provozu z  Lo −
komotivy, například se to týká
házen kářů nebo futsalistů. Věřím,
že i tato úleva přispěje k  vyššímu
komfortu právě na Slovanech,“
dopl nil Roman Zarzycký. 

Sportovní hala bude mít
nový vstupní vestibul
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V loňském roce 2024 docházelo
v Plzeňském kraji k oživení byto−
vé výstavby, což dosvědčuje dru−
hý nejvyšší meziroční nárůst po−
čtu zahájených bytů po Hl. městě
Praze. Jedná se o růst způsobený
výhradně novou výstavbou v by−
tových domech, která se ve srov−
nání s rokem 2023 navýšila více
než dvaapůlkrát.   

Podle předběžných údajů se
s  počtem 2  698  zahájených bytů
v  roce 2024 zařadil Plzeňský
kraj na páté místo ve srovnání
s  ostatními regiony Česka a  na
celo republikové hodnotě se tak
podí lel 7,4  %. Mezi kraji domi −
novala výstav ba v Hl. městě Pra −
ze, kde došlo zároveň k  nej −
vyššímu me ziročnímu relativnímu
nárůstu počtu zahájených bytů
o  43,2  %. Na druhé příčce se
umístil právě Plzeňský kraj, kde 
se počet za hájených bytů mezi−
ročně, na rozdíl od výrazného

sníže ní v  roce 2023 (pokles
o 31,2 %), navýšil o  téměř 40 %.
Jednalo se vý hradně o  důsledek
nárůstu bytů v  nových bytových
domech, jejichž počet byl ve 
srovnání s  rokem 2023 více
než dvaapůlkrát vyšší. V  rámci
kraje tak byla v  roce 2024 zahá −
jena výstavba 1  483  bytů v  no−
vých bytových domech, což je
čtvr tá nejvyššího hodnota mezi
regiony Česka. 

Naopak v případě bytů v nových
rodinných domech byl patrný 
pokles o  4,3  %, tj.  o  44  zaháje −
ných bytů méně než v  předcho −
zím roce. Při detailnějším sle −
dování průběhu roku byla mapo−
vána nejvýraznější změna ve dru−
hém čtvr tletí, kdy se počet zahá −
jených bytů ve srovnání se stej−
ným obdobím roku 2023 více
než zdvojnásobil, a  to kombinací
růstu jak v  nových bytových, tak
i  v  rodinných domech. Sledované

oživení výstavby mimo jiné souvisí
se snižováním úrokových sazeb
České národní banky, na které
reagu jí ceny hypoték a  dochází
tak ke zvýšení jejich dostupnosti
a žádanosti.

K  meziročnímu růstu počtu za−
hájených bytů přispěly v  rámci
Plzeň ského kraje pouze tři ze 
sedmi okresů, a to okres Rokyca −
ny, Plzeň−jih a  Plzeň−město. Nej −
vyšší nárůst byl mapován v okrese
Rokycany, kde se počet zahá −
jených bytů meziročně více než
zdvojnásobil, a  dosáhl v  roce
2024 celkem hodnoty 227  bytů.
Naopak v  okrese Klatovy došlo
ve srovnání s  rokem 2023 k  nej −
výraznějšímu poklesu (o 18,4 %).
Na celkové výstavbě v  kraji se
však nadále nejvíce podílí, a  to 
téměř 50  %, okres Plzeň−město,
kde bylo zahájeno 1  333  bytů,
z  toho 74,5 % v nových bytových
domech.

Bytová výstavba v Plzeňském 
kraji vloni jako pátá v ČRPodpoří  výstavby

vodních děl
V krajském rozpočtu pro letošní
rok je alokováno 130 milionů
korun na vodohospodářské
infra struktury. Obsahuje dva do−
tační tituly, na něž lze žádat 
o finanční podporu kraje, a to:
Kofinan cová ní vodohospodář−
ských projektů 2025 a Drobné
vodohospodářské akce 2025.
Žadateli mohou být obce, do−
brovolné svazky obcí, společen−
ství obcí, zájmová sdružení
práv nických osob a právnické
osoby, jejichž jsou obce společ−
níkem s více než 50% podílem.

„Program je určen na podporu
výstavby vodních děl sloužících
ke sběru a čištění odpadních vod
a zásobování obyvatelstva pit −
nou vodou. Tato finanční podpora
kraje je úspěšným žadatelům po−
skytována jako investiční dota−
ce,“ sdělil Petr Fišer, člen rady
kraje pro oblast životního pro −
středí a zemědělství. 
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Každoročně investuje centrální
obvod v Plzni  také do svých ma−
teřinek. V  lednu zahájil rekon−
strukci sociálních zařízení pro za−
městnance 63. mateřské školy
v  Lábkově ulici. Náklady stavby
vychází na 2,4 milionů korun.
Kompletní rekonstrukce čeká na
27. mateřskou školu.

„Ve stávající budově jsou dlouho−
dobé problémy s nevyhovujícím
stavem střešního pláště, netěsní −
cími rozvody vody i kanalizace.
Školka tedy projde opravou střechy,
fasády i všech vnitřních rozvodů.
Zároveň se zde zrekonstruují po −
dlahy, sociální zařízení, povrchy,

obkla dy i dlažby,“ jmenuje první
místostarosta  Pavel Šrámek. 

Plán investic zatím počítá s část−
kou deset milionů korun. Nyní se
dokončuje projektová příprava. Kdy
se začne se samotnou realizací ale
jasné není. Školka se totiž nachází
v památkové zóně a pokud bude
potře ba povolení stavby, začne se

s  rekonstrukcí až v  příštím roce,
v  opačném případě se zahájí již 
letos v  létě. Obvod rovněž počítá
s doplněním klimatizací a vzducho−
techniky ve svých mateřských ško−
lách, dále s rekonstrukcí kuchyně ve
24. MŠ a se zahájením první etapy
výstavby nové školky na Valše. 

Investice do mateřských škol

To byl také jeden z  důvodů, proč
jsme paní Zdeňku Schneider navští−
vili a zeptali se.
n Proč jste se rozhodla pro topné
panely z přírodního kamene?
V  novinách jsem se o tom dočetla
a začala přemýšlet. Asi každý zná ten
pocit, když si něco vezme do hlavy
a zvažuje, zda do toho jít. Pak jednoho
dne přišel můj syn a řekl mi: „Mami,
prosím tě, tady sklízíš brikety, řežeš

dříví, koukej s tím něco dělat.“ To byl
ten okamžik, když jsem se konečně
rozhodla. Rozjela jsem do Kdyně, kde
je firma eurotopin, navštívila pana
Daniela Smolíka a bylo hotovo.
n Tak rychle to šlo?
Pan Smolík mi všechno vysvětlil, ukázal
a na každou moji zvídavou otázku jasně
odpověděl. Domluvili jsme se, že přijede
k nám a pak už šlo všechno hladce jako
na drátku. Firma eurotopin vše zařídila.

n Rozhodující je vždy výsledek a spo −
kojenost.
Je to perfektní topení a všem doporu−
čuji. Ve všech místnostech i v koupel−
ně mám topné panely včetně termos−
tatů, takže si teplotu v každé místnosti
nastavuji, jak potřebuji. Nespornou
výhodou je, že topné panely z přírod−

ního kamene ještě po vypnutí poměr−
ně dlouhou dobu vytápějí díky svým
akumulačním schopnostem. Takže 
topím zadarmo.
n Zjistila jste ještě další výhody?
Minimální teplotní rozdíly v místnosti.
Jinak řečeno všude je stejná teplota
jak u podlahy, tak u stropu. To jsem při
klasickém topení dřevem a briketami
nezažila. Další nespornou předností
je, že vám sálavé teplo vysouší zdivo,

což u mě je úžas−
né, protože barák
je staršího data,
není to žádná no−
vostavba. Vlhkost
neexistuje. Topné
panely z  přírodní−
ho kamene jsou
velmi estetické, já
říkám, že je to ta−
kový obraz. Zkrát −
ka jsem moc spo−
kojená a každému
doporučuji.
n Není to drahé
topení?
Není. V  porovnání

s dřívějším vytápěním dřevem a brike−
tami a nyní je to zhruba finančně stej−
né. Za topnou sezonu mi ještě vraceli
peníze. A to vůbec nemluvím o po −
hodlí, které nyní mám. Otočím knoflí−
kem a je teplo. Je to super topení.
Každému doporučuji, Už bych ne −
chtěla nic jiného. (re)

„Vsadila jsem na topení z přírodního
kamene a jiné už bych nechtěla,“
svěřila se nám paní Zdeňka Schneider z Kouta na Šumavě.

„Přírodní kámen je vkusným estetickým doplňkem v mém
obývacím pokoji,“ nadšeně říká paní Zdeňka Schneider. 
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„V letošním rozpočtu počítáme
s rekonstrukcí pěšiny mezi Českým
údolím a Výsluním. V  hlasování 
sice skončilo v  první výzvě až na
druhém místě, vítězné hřiště ale re−
alizovat nelze kvůli plánované re−
konstrukci křižovatky,“ říká místo−
starosta centrálního obvodu Ondřej

Ženíšek.  Rekonstrukci pěšiny pro−
jektově zajišťuje Správa veřejného
statku města Plzně. 

Letos má obvod vyhrazeno
sedm milionů korun na realizaci
projektů, které se v roce 2024
umístily na druhém, případně dal−
ším místě. Zároveň na Trojce

odstar  tovala druhá výzva projektu
par ticipativního rozpočtu Roz −
hodně te sami. Jak už mnozí vědí,
jde o nápady na zlepšení života
v obvodu. Lidé tentokrát nežádají
odpadkové koše a podobně, ale
přejí si například holubníky a růz−
né budky pro rorýse či jiřičky.
Obyvatelé opět hodně zmiňují také
workout nebo hřiště pro starší děti
a parkoviště. 

Mezi zajímavé podněty patří digi−
tální úřední deska na radobyčickou
náves, vybudování travnaté pláže
a lepší přístup do vody v Radoby −
čicích, cyklomyčka, úsekové obou−
směrné měření rychlosti pro Valchu
v Dobřanské ulici nebo replika Krista
na Hubaldově kříži pro katedrálu
sv. Bartoloměje. Nejvíce návrhů po−
dali lidé ze Skvrňan a Bor a nejméně
pak z Nové hospody a Zátiší.

Participativní rozpočet
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Rekonstrukce vnitrobloku ulic Pla −
ché ho a Korandova, vznik kavárny
a komunitního centra na Skvrňa nech
nebo úpravy zastávky MHD na Vý −
sluní. To jsou jen příklady inves tič −
 ních akcí, které v letošním roce plá−
nuje uskutečnit třetí městský obvod.
Na stavební investice dá letos více
než sedmdesát šest milionů korun.

K částce 76,3 milionů korun od−
boru Stavebně správního a inves −
tičního na běžné investiční akce
a investice do mateřských škol dále
patří investiční výdaje odboru Ži vot −
ního prostředí a dopravy a odboru
Správního a vnitřních věcí v celkové
výši 17,15 milionů korun, celkem
tedy 93,45 milionů Kč.

Mezi finančně nejnáročnější akce
letošního roku patří přestavba býva−
lých WC. „Rekonstrukcí a dřevěnou
dostavbou vznikne prostor pro zhru−
ba 28 osob, které budou sloužit jako
kavárna a místo pro setkávání na −
příklad seniorů nebo dalších komu−
nit,“ představuje projekt starosta MO
Plzeň 3 David Procházka. Stávající
objekt bude odstrojený, zasanovaný
a získá novou izolaci. S ním se poté

propojí nově vyrobená montovaná
dřevostavba. V současné době je vy−
braný dodavatel stavby, je uzavřená
smlouva o dílo a probíhá příprava 
akce, která zahrnuje výkopová povo−
lení, vytyčení sítí apod. Cena staveb−
ních prací zde vyjde na 14,768 milio−
nů korun včetně DPH. „Předpo klá dá −
me, že samotná přestavba začne
v průběhu března, a to z důvodu nut−
nosti obnažení stávajících konstrukcí
veřejných WC. Tyto práce vzhledem
k očekávaným klimatickým podmín−
kám není vhodné realizovat v zimním
období,“ dodává starosta.

Další velká investiční akce
již začala, jedná se o rekonst −
rukci vni trobloku ulic Pla −
chého a Korandova. „Stavbu
jsme předali zhotoviteli již
v první polovině ledna, nejprve se
zde zrekonstruuje dešťová kana −
lizace, která je stavebně a časově
nejnáročnější, na ni naváže rekonst −
rukce stávající komunikace, veřejné−
ho osvětlení a výstavba nových par−
kovacích stání. V rámci realizace jich
zde vznikne dvaasedmdesát,“ uvádí
1. místostarosta MO Plzeň 3 Pavel
Šrámek. Zároveň se celý prostor

zkultivuje a po dokončení stavby zde
přibydou i nové herní prvky. Hotovo
by mělo být do konce letních  prázd nin
a práce vyjdou na 8, 995 milionů 
korun včetně DPH.

Na jaře by se mělo začít s úprava−
mi zastávky městské hromadné do−
pravy Na Rozhraní, která se nachází

v ulicích Prosincová a Lednová na
Výsluní. Stavba řeší zejména úpravu
nástupiště a vybudování přístupové−
ho chodníku z ulice Lednová. Nyní
probíhá výběr zhotovitele, je vydané
stavební povolení a ČEZ již zrealizoval
přeložku vedení. Odhad ceny staveb−
ních prací vychází na 2,763 milionů
korun včetně DPH.

Starosta David Procházka (vpravo) nad plány úprav vnitrobloku.  

Vizualizace proměny.

Trojka letos investuje desítky milionů!
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Střípky 
z Plzně

Finančními dary  
jako odměna 

za reprezentaci
Plzeň vyhlásí výzvu k podání žá−
dostí o finanční dar pro mladé
sportovce reprezentanty. Cílem
je poskytnout finanční dar těm,
kteří v  průběhu loňského roku
repre zentovali Českou republiku
na mezinárodních spor tovních
soutěžích. Na tyto dary je vyčle−
něno 1,6 milionu korun. 

„Mladých a talentovaných spor −
tovců je v Plzni mnoho a my si
vážíme toho, jak na meziná rod −
ních utkáních či závodech repre−
zentují nejen naše město, ale i ce−
lou Českou republiku. Tímto fi−
nančním darem jim tedy chceme
pomoci, aby se na vrcholové 
akce mohli připravovat, měli
mož nost absolvovat třeba více
soustředění a díky tomu i lépe re−
generovali. Plně si uvědomuji, jak
je příprava mladého talentova −
ného sportovce finančně nároč−
ná, proto je v jejich rozvoji bude−
me dlouhodobě podporovat,“ řekl
radní pro oblast sportu, mládeže
a tělovýchovy Tomáš Morávek.

Dar lze chápat jako odměnu za
vynaložené úsilí a zároveň i repre−
zentaci města Plzně. Jeho využití
má sloužit k dalšímu sportovní−
mu rozvoji žadatelů, na příklad na
nákup sportovních potřeb, spor−
tovní výživu, rehabili tace, masáže,
fyzioterapii, náklady na soustře−
dění, cestovné na soutěže a tur−
naje, nájemné u pro na jatých spor−
tovních zařízení nebo trenérské
služby v  rámci individuálního
trénin kového plánu.

Žadatelem může být pouze fy−
zická osoba – sportovec repre−
zentující ČR s trvalým bydlištěm
na území města Plzně nebo ten,
který je členem sportovní nezis−
kové organizace se sídlem na
území Plzně. Žadatel může obdr−
žet až 50 tisíc korun. Očekává se
kolem stovky žádostí. Podpora je
určena pro reprezentanty ve vě−
kové kategorii od 12 do 23 let
a dále pro handicapované spor−
tovce – reprezentanty bez věko−
vého omezení. Žádosti bude až
do 20. března 2025 přijímat ma−
gistrátní odbor sportu. 

Záchranná stanice živočichů pod
hlavičkou ZO ČSOP Rokycany fun−
guje již od roku 1990. Od této do−
by bylo v tomto zařízení přijato
a léčeno 11 147 živočichů, přede−
vším ptáků. Jejím hlavním cílem
a posláním stanice je záchrana
a léčení zraněných či jinak handi−
capovaných volně žijících živoči−
chů a jejich příprava na návrat do
volné přírody, péče o opuštěná
mláďata, záchranné přenosy živo−
čichů z míst jejich bezprostřed −
ního ohrožení. 

V průběhu roku 2024 bylo do zá−
chranné stanice živočichů ZO ČSOP
Rokycany přijato 631 exemplářů
volně žijících živočichů v padesáti
devíti druzích.  Z toho bylo 314 vy−
puštěno zpět do volné přírody, při−
čemž se při navracení do přírody vy−
užívá nejen přímé vypouštění do−
spělých jedinců, ale i adopce mláďat
pěstounským rodičům stejného
druhů či metoda volného letu, která
se osvědčuje především u vypou−
štění dravců. Do dalšího chovu či
držení byli předáni 2 jedinci, 4 jsou
stále v léčení a 311 se jich i přes ve−
škerou péči nepodařilo zachránit.

„Léčeni u nás však byli i vzácnější
a zajímavější druhy. Mezi ně patřil
např. luňák červený, bobr evropský,
husa velká, orel mořský či krutihlav
obecný. Naopak nejčastějšími pa−
cienty léčebného zařízení v roce
2024 byli jiřička obecná (143), ne−
topýr rezavý (54), ježek západní
(54), poštolka obecná (35) či kos

černý (33 ),“ prozradil ústřední před −
stavitel ochranářů Pavel Moulis. 

Záchranná stanice živočichů v Ro −
kycanech garantuje záchranu zvířat
na Berounsku, Hořovicku a Roky −
cansku, tedy na území Středo −
 českého a Plzeňského kraje, při−
čemž oba kraje významně finančně

podporují tyto aktivity. Pro zajištění
odchytu, ošetření a léčby živočichů
disponuje stanice potřebným ma −
teriálním, technickým i personálním
vybavením. V prostorách stanice
jsou umístěny i trvale handicapo −
vaní živočichové sloužící k ekolo −
gické výchově. 

Důvody přijímání volně žijících ži−
vočichů jsou různé, nicméně mezi ty
nejčastější patří popáleniny elektric−
kým proudem nebo nárazy do drátů
elektrického vedení. Velice časté jsou

i zranění způsobená dopravními pro−
středky, nárazy do překážek či napa−
dení jinými živočichy. Zvláštní skupi−
nu tvoří mláďata, která někdy vyža −
dují pomoc a pro svoji nesamostat−
nost jsou často odchycena a přine−
sena do stanice. Mezi další příčiny,
pro které se živočichové dostávají do

našeho zařízení, patří náhodné od−
chyty, pády do nejrůznějších prostor
či vysílení organismu. Vzhledem k to−
mu, že se velice často jedná o nález
zvěře, je o pomoc požádán místně
příslušný myslivecký spolek. Všichni
živočichové přijatí do záchranného
centra jsou evidováni v počítačovém
programu, který používají všechny
záchranné stanice v České republice,
čímž dochází k sumarizaci výsledků
v rámci činnosti celé Národní sítě 
záchranných stanic.

Rokycanští zvířecí záchranáři
vloni rozhodně nezaháleli

Z polské  Zoo Wroclaw
dorazil na konci letoš−

ního ledna do Plzně nový samec zo−
borožce běloocasého (Anthra co −
ceros marchei) Peso. Tento druh
je ve své domovině na ostrově Pa la −
wan zranitelným druhem. Ohro  žuje
jej zejména ztráta jeho přirozeného
prostředí – nížinného pralesa a lov
pro maso a další chov. Je vzácně
chovaným druhem a kromě nás jej
v  Evropě chová pouze 5 dalších 
zoologických zahrad. 

„Mladý samec, který se vylíhl
12. 5. 2024, byl v úterý 18. února
spojen s  naší 8,5 letou samicí

v  Tropickém pavilonu Z. Symbo −
licky vše proběhlo několik dní po
Dni lásky k  zoborožcům (Love
Hornbill Day) z 13. února,“ prozra−
dil Mgr. Martin Vobruba, tiskový

mluvčí  Zoologické a botanické 
zahrady města Plzně. 

V  současnosti chová  plzeňská
zoo čtyři druhy asijských zobo −
rožců a africké toko rudozobé,

úspěšně množí zobo−
rožce luzonské a mě−
la opakované raritní
odchovy u zoborožce
celebeského. Již v ro−
ce 1976 rovněž slavi−
la tuzemský prvood−
chov u afrického zo−
borožce černobílého,
takže chov má dlou−
hou tradici.

Vzácný druh zoborožce běloocasého 

Pavel Moulis, Záchranná stanice živočichů
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Firemní 
cestování  

Plzeňský kraj láká k  netra dič −
nímu poznávání kraje fir my
a zaměstnavatele z  celé ČR.
Prostřednictvím regionální kan −
 ce láře na podporu firem ní −
ho cestovního ruchu Pilsen
Region Convention Bureau na−
bídne zajímavá místa kraje,
propojí zájemce o návštěvu
s  hotely, specifickými resor ty
i netradičními subjekty. Umož −
ní tak zaměstnancům firem
a dalším zájemcům z  jiných
krajů poznat krásy a zajíma−
vosti Plzeňského kraje skrze
firemní akce, kongresy, kon −
ference a další události z oblas −
ti MICE turistiky.

„Plzeňský kraj není jen ko−
lébkou piva, jak ho každý zná.
Má mnohem více, skvělé pří −
ležitosti i pro konference, fi−
remní teambuildingy, kongresy
a další akce. Velkou předností
je jeho dostupnost, kulturní
dědict ví i specifická místní
gast ronomie. Plzeňský kraj je
ideálním místem setkávání.
Praha je na dohled, Německo
zase za rohem, máme tu kva −
litní univerzitu, high tech prů−
mysl, industriální i kulturní 
tradice. Kongresové kapacity
Plzně jsou úctyhodné a team −
buil dingový potenciál Šumavy
je neomezený. Lázeňská atmo −
sféra Konstantinových lázní je
jako dělaná pro menší eventy,“
říká radní pro oblast kultury,
památkové péče a cestovního
ruchu Libor Picka. 

V letošním roce plánuje na inves −
tice utratit  první  plzeňský obvod
téměř 135 milionů korun. Nejvyšší
suma, a to hned 40 milionů, je vy−
členěna na stavbu objektu pro 
dětskou skupinu u Košuteckého je−
zírka, jejíž součástí bude i občer−
stvení a toalety pro veřejnost. Více

než třicet milionů korun obvod dá
na opravy ve svých mateřských
školách, investovat se bude i do
budování nových kontejnerových
stání v sídlišti a na Bolevecké ná−
vsi vyroste nové požární leziště.

„Z hlediska financování investič−
ních akcí je pro nás tenhle rok re−
kordní. Zcela zásadní je pro nás 
projekt u Košuteckého jezírka, který
bude dokončen v  letošním roce.
Nemalá suma, a to kolem třiceti
milionů korun, půjde na zvelebování
mateřských škol na sídlišti,“ uvedl
první místostarosta obvodu Miro −
slav Šuma, který má ve své  gesci
právě investice.

U Košuteckého jezírka nyní pra−
cuje těžká technika. V objektu, který

zde vyroste, bude fungovat dětská
skupina se sportovním zaměřením
s kapacitou 24 dětí. Do ní bude
možné umístit už děti mladší tří let,
což maminkám umožní vrátit se 
dříve do práce. Projekt u Košutec −
kého jezírka vychází z původně plá−
novaného záměru Paluba Jezírko,

který se vedení
Jed  ničky rozhodlo
před loni přepra  co −
vat. Jde o kompro−
mis k původně za−
mýšlenému pro −
jektu, který zahr−
noval pouze občerstvení. Pro story
dětské skupiny a občerstvení budou
nyní samozřejmě stavebně oddě −
lené, budou mít svůj vlastní vchod.
Obvod získá až 25 milionů korun
zpět s pomocí dotačního titulu
z Národního plánu obnovy. 

Co se týče školek, největší úpra−
vy letos čekají pavilony č. 1 a 2
v areálu 91. MŠ. Stavebně se tady
upraví prostory po odcházející sou−
kromé základní škole Elementária

a vzniknou zde tři nové třídy mate−
řinky. Kompletně budou předělány
vnitřní prostory, doplněno zateplení
fasád a nové zelené střechy, které
přispějí zejména ke zlepšení klima
učeben v horkých dnech. V letních
měsících se bude pracovat také
v 87. MŠ, kde bude kompletně vy−
měněna elektroinstalace, a to kro−
mě kuchyně, která už má moderni−
zaci za sebou.  

Ve druhé polovině roku by obvod
také rád vybudoval nové požární
leziš tě na Bolevecké návsi, které
šlo v září 2023 k zemi kvůli špatné −
mu technickému stavu. Památkově
chráněný objekt nahradí replika 
podle požadavku památkářů. Praco −
vat se bude také v areálu hasičů na

Bílé Hoře, kde vyroste multifunkční
spor toviště, které bude poté zpří −
stupněno veřejnosti. Na to jsou vy−
členěné více než tři miliony korun.

Investovat bude také do úpravy
nového pěšího propojení k  31. ZŠ
od ulice Komenského a Elišky Krás −
no  horské, kde je nyní úzký chod −
níček a pěší zde musí jít kousek
po silnici. Zároveň s  tím zde vybu−
duje sedm nových parkovacích míst
za 6,5 milionu korun. 

Téměř 135 milionů letos investuje
plzeňská „Jednička“



Střípky 
z Plzně
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Systém on−line pohotovostí, který
výrazně zlepší dostupnost zdravot−
ní péče pro všechny jeho obyvate−
le, připravuje Plzeňský kraj.  Radní
schválili vyhlášení veřejné zakáz−
ky na jeho dodavatele. Tento ino −
vativní způsob poskytování péče
bude dostupný zdarma. Službu bu−
dou lidé moci využívat telefonicky,
online chatem nebo videohovorem
prostřednictvím aplikace v  telefo−
nu nebo přes webové stránky, a to
24 hodin 7 dní v týdnu.   

„Spuštění on−line pohotovostí je
dalším krokem k modernizaci zdra−
votní péče v našem kraji. Tento sys−
tém nabídne rychlou konzultaci
s odborníky z pohodlí domova, což
ulehčí nejen obyvatelům, ale i našim
zdravotnickým zařízením,“ uvedl
hejtman Plzeňského kraje Kamal
Farhan. „Jde o skvělý doplněk zdra−
votnické péče pro naše obyvatele,
a to i v odlehlých částech regionu,“
dodává.  

Systém on−line pohotovostí bude
zahrnovat možnost telefonické kon−
zultace, ale také videohovory s na −
smlouvanými lékaři, kteří budou
připra veni poskytnout doporučení,
vypsat pacientovi eRecept nebo
navrh nout další postup.

Rychlá a efektivní komunikace
s odborníky 
Platforma garantuje reakční dobu do
30 minut od podání žádosti. Tento
systém zajistí efektivní a rychlou ko−
munikaci mezi lékařem a nemoc−
ným. „K dispozici budou kvalifiko−
vaní lékaři se specializací na všeo−
becné praktické lékařství, pediatrii
a praktické lékařství pro děti a do−
rost. Celý personál splňuje přísné
požadavky odborné způsobilosti dle
platné legislativy,“ vysvětluje ná−
městek hejtmana pro oblast zdra−
votnictví Tomáš Soukup.

V požadavcích na dodavatele
systému je nejen zajištění softwaro−

vé podpory, ale také zajištění kvali −
fikovaných zdravotníků, kteří budou
distanční péči poskytovat. Systém
je navržený tak, aby pokryl potře−
by všech obyvatel regionu v jakou−
koli denní či noční hodinu. Plzeň −
ský kraj se stane třetím místem
v České republice, kde tento sys−
tém bude fungovat. Cena, kterou
bude kraj za službu platit, vzejde
z výběrového řízení.

Moderní nástroje pro 
pohodlnou péči: 
Systém nabídne pacientům širokou
škálu služeb, včetně:
� Možnosti vystavení eReceptu pří−

mo v systému
� Elektronické lékařské zprávy, kte−

ré si pacienti budou moci stáh−
nout nebo sdílet s jinými zdra −
votníky

� Přístup prostřednictvím webo −
vého rozhraní a mobilní aplikace
pro Android i iOS

Dostupnost zdravotní péče
pro všechny obyvatele kraje

Realizace nového památníku 97.
pěší divizi (97th Infantry Division),
která se podílela na osvobození
Československa na přelomu dubna
a května 1945, právě začala.
Památník podle návrhu Davida
Fouda má být spolu s  úpravami
parku v  Křimické ulici hotov do
konce dubna. Správa veřejného
statku města, která realizaci zajiš−
ťuje, za památník včetně úprav
parku zaplatí přes 1,3 milionu ko−
run, z toho částkou 20 000 americ−
kých dolarů přispěla rodina jedno−
ho z veteránů 97. pěší divize.

„Mezi městem a veterány a jejich
rodinami je pouto, které přetrvává
po generace. Je naším úkolem, aby−
chom toto pouto nepřerušili, ba na−
opak ještě utužili. Proto jsem moc
rád, že vznikl projekt na vybudování
nového památníku osvoboditelům
z 97. pěší divize. Děkuji všem, kteří
se na jeho vzniku podílejí,“ řekl pri−
mátor Plzně Roman Zarzycký. 

Myšlenka vytvořit památník vo −
jákům 97. pěší divize vznikla při 
setkání s  rodinami těchto vojáků.
Iniciátorkou byla paní Christina
Pieper Bigelow. Tato divize, která
došla až k hranicím Plzně, umožnila
volný průchod 16. obrněné divizi do
Plzně, a tak výrazně pomohla osvo−
bození Plzně na jaře 1945. V Plzni
však žádný památník dosud ne −
měla. Výsledný návrh pak spolu
s  potomky veteránů vybrali ze tří

předložených variant. Spolu se zá−
stupci Útvaru koncepce a rozvoje
města Plzně vybrali park ve Skvr −
ňanech, který je pro instalaci pa−
mátníku prostorově vhodný. 

Práce chtějí dokončit v  dubnu,
aby se zde mohl 3. května v  rámci
oslav osvobození Plzně konat 
pamětní akt.

„Památník tvarově vychází z cesty
97. pěší divize v rámci Evropy.
Prvním bodem je francouzský pří−

stav Le Havre a posledním město
Plzeň. Památník symbolicky narůstá
výškově o 215 úrovní, které symbo−
lizují 215 padlých vojáků této divize
na evropském bojišti. Je navržen
z masivního plátu povětrnostně
odolné patinované oceli o síle osmi
milimetrů. Na panelu je výřez znaku
97. pěší divize, tedy trojzubec 
v erbu. Na každém zlomu desky se
nachází název města, který daný
cíp symbolizuje, a datum, kdy 97.
pěší divize do města vstoupila. Na
spodním okraji se nachází počet
obětí, který k danému datu připadá,“
popsal návrh a symboliku památní−
ku jeho autor David Foud.

Památník bude vytvořen z ocelo−
vých prvků kotvených do betono−
vých základových pasů. Zpevněné
plochy parku pak budou mít mlato−
vý povrch částečně dlážděný žulo−
vou dlažbou. Památník je více než
5 metrů dlouhý a až 2,15 metru
vyso ký. Součástí projektu jsou ta−
ké dvě nové lavičky a informační
pult. Za realizaci památníku zaplatí
Správa veřejného statku města
Plzně 729 954,80 korun s DPH, za
související parkové úpravy a insta−
laci pomníku pak 598  949 korun
včetně DPH. 

Památník osvoboditelům bude
v parku ve Skvrňanech

Peníze pro seniory,
opravy i úklid

Zhruba jeden milion korun dá le−
tos centrální obvod na zajištění
kulturních a sportovních akcí pro
seniory, provoz kontaktního místa
pro ně a zajištění setkání k život−
ním výročím. Pro seniory Trojky
také plánuje v pořadí druhý ročník
vycházek Nordic Walking. Tento −
krát milovníky chůze zavede za
hranice našeho města, připrave−
no je celkem šest tras. 

Celkem 83,1 milionů korun dě−
lají výdaje na úklidy a údržbu ko−
munikací, dále na údržbu soch,
pomníků i pamětních desek, a na
péči o veřejnou zeleň. Na opravy
komunikací, údržbu budov, zaří−
zení a zeleně mateřských škol
a provoz areálu Škodaland letos
obvod vynaloží částku 27,4 milio−
nů korun. Téměř třináct a půl mili−
onu z  rozpočtu pak tvoří finance
na dotační programy. Celkově tře−
tí městský obvod letos hospodaří
s částkou 413 milionů korun.
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Jedinečnou příležitost rozšířit si
obzory díky projektu Dress Up
and Stay Home dostávají studenti
Gymnázia a SOŠ Rokycany. Tento
program, organizovaný Plzeňským
krajem, umožní vybraným středo−
školákům vycestovat na studijní
pobyt do Japonska, kde se sezná−
mí s globálními trendy ve vědě
a technice. Po návratu pak své
zku šenosti budou předávat dál.

Gymnázium a SOŠ Rokycany se
v tomto roce zapojí do projektu
Dress Up and Stay Home, jehož 
cílem je podpořit mladé lidi, aby se
cíleně zajímali o globální trendy ve
vědě a technice, ale i o jejich ná−
sledné využití pro rozvoj regionu.
Projekt organizuje Plzeňský kraj
ve spolupráci s partnerskými insti−
tucemi a je určen talentovaným
studentům středních škol, kteří zís−
kají příležitost absolvovat studijní
cestu do Japonska a po svém ná−
vratu sdílet zkušenosti v rámci své
školy, města i kraje.

Do projektu se mohou zapojit 
žáci, kteří splňují určité podmínky:
během celého roku 2025 budou
studenty střední školy v Plzeňském

kraji, disponují jazykovou znalostí
angličtiny alespoň na úrovni B2
a mají osobnostní a odborné před−
poklady k tomu, aby si efektivně
osvojili nové poznatky a následně
je předávali. Každá škola může
nomi novat 1−3 studenty, kteří se
přihlásí prostřednictvím motivač −
ního dopisu a doloží požadované
dokumenty.

Vybraní účastníci projdou pří −
pravnými setkáními v Plzni, během
nichž budou vytvořeny výjezdové

skupiny. Mezi červencem a zářím
pak absolvují čtrnáctidenní studijní
cestu do Japonska. Program za −
hrnuje odborné návštěvy v Tokiu,
včetně místních technologických 
firem a vědeckého centra Miraikan,
cestu Šinkansenem do Osaky
a účast na aktivitách souvisejících
s EXPO 2025. Po návratu se oče −
kává, že žáci budou sdílet své po−
znatky se svými vrstevníky ve ško−
lách i místních komunitách.

Projekt pomůže studentům vycestovat do Japonska

Otázka čtenáře R. M. 
z Plzně – Slovany:
Advokát mojí bývalé manželky
mi píše, že pokud na jejich 
návrhy nepřistoupím, budou
v soudním řízení požadovat na
mě, abych uhradil náklady to−
hoto řízení. Můžete mi odpově−
dět, co v praxi to pro mě může
znamenat?

Odpověď advokátní kanceláře :

Předpokládejme, že se s  bývalou
manželkou na rozdělení společné−
ho jmění manželů nedomluvíte
a dojde k soudnímu sporu. S kaž−
dým soudním sporem jsou spoje−
ny výdaje, a to nejen účastníků,
ale i jejich zástupců (může to být
advokát nebo obecný zmocně−
nec), případně, ale to se Vás zjev−
ně netýká, i zákonných zástupců
(rodiče nezletilých, popřípadě sou−

dem ustanovený opatrovník). Tyto
náklady pak může s úspěchem po−
žadovat ten účastník soudního
sporu na druhém účastníkovi, 
který úspěch neměl a o jejich při−
znání, čímž rozumíme povinnost
neúspěšného účastníka zaplatit
úspěšnému účastníkovi vynalože−
né výdaje, o této povinnosti roz−
hodne soud obvykle v  rozsudku,
kterým řízení končí. 

Takovýmito výdaji jsou zejména
soudní poplatek, náklady na dopra−
vu k  soudu, ušlý výdělek účast −
níků, náklady důkazů, tlumočné,
náhrada za daň z přidané hodnoty
a náklady na zastupování advoká−
tem, popřípadě odměna pro mediá −
 tora, pokud soud mediaci nařídil.

Povinností účastníka, který ná−
hradu nákladů na druhém požadu−
je, je tyto náklady řádně specifiko−
vat, popřípadě doložit účetními
dokla dy, bankovními výpisy nebo
jiným věrohodným způsobem, na−
příklad potvrzením zaměstnavatele
o výši ušlého výdělku. Takovouto
povinnost účastník nemá, pokud
jde o náklady za právní zastou −
pení, v  tomto případě se odměna

advo káta řídí Advokátním tari−
fem, konkrétně pak ustanoveními
o mi mosmluvní odměně. Odměna
advo  káta se pak stanovuje za
jednotlivé úkony a výše odměny za
takovéto úkony závisí na hodnotě
předmětu sporu, ve Vašem pří −
padě se pak odvíjí od finančního
ohodnocení výše Vámi požado −
vaného podílu. 

Náklady na právní zastoupení
advokátem bývají v  majetkových
sporech, a ve sporech o vypo −
řádání společného jmění man −
želů zejména, poměrně vysoké,
zcela běžně se pohybují v  desít−
kách tisíc, často však ještě výše.
Samo zřejmě lze tomu předejít
v  kterékoli fázi soudního řízení
a uzavřít do hodu, aby se tak nákla−
dy řízení snížily, případně minima −
lizovaly. To však záleží na dobré
vůli obou stran. 

Svého advokáta si samozřejmě
zaplatit musíte, často dochází k to−
mu, že ve sporech o vypořádání
společného jmění manželů soudy
náklady řízení žádnému z účastníků
nepřiznávají, vycházejíce z toho, že
rozdělení společného majetku je

v zájmu obou účastníků a jedná se
o tzv. vzájemný spor. Je však celá
řada případů, kdy stanoviska účast −
níků jsou při zahájení sporu od se−
be velmi vzdálená a nalézací soud
pak může dovodit, že účastník, je−
hož stanovisko se v průběhu sporu
ukázalo jako nesprávné, popřípadě,
který neunesl důkazní břemeno
o jím tvrzených skutečnostech, ne−
bo uváděl tvrzení zjevně nepravdi−
vá, by oprávněně měl být sankcio−
nován tím, že mu bude uloženo
hradit náklady na advokáta proti−
strany, u které naopak bylo shledá−
no, že důkazní břemeno unesla, že
její počínání v  průběhu soudního
sporu je v souladu s dobrými mra−
vy a bylo by proto nespravedlivé,
aby si sama náklady na své právní
zastoupení hradila, ač tyto vznikly
právě s  ohledem na postoj a pro−
cesní obstrukce druhé strany. 

Otázka nákladů řízení je ovšem
daleko složitější, než jsem mohl
v rozsahu tohoto článku zodpově−
dět, v  každém případě doporučuji
poradit se o této záležitosti s advo−
kátem, kterého si vyberete. . 

JUDr. Václav Korecký 

PRÁVNÍ
PORADNA

Advokátní kancelář JUDr. Václava Koreckého a Mgr. Radka Chaloupky
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AIKIDO Klatovy – japon−
ské bojové umění, stálý
nábor nových členů ve vě−
ku 10–? let, U Elektrárny
917, trénink Po, Pá: 18–20
hod., tel.: 607668443.

HLEDÁM brigádníka na
stěhování a pomocné zed−
nické práce. Sušice a oko−
lí. Tel.: 725752752. RR
25090

HLEDÁME ošetřovatele
drůbeže a koní na rodin−
nou farmu u Klatov. Tel.:
603164806. RR 25141

PRONAJMU garáž v Kla −
tovech. Tel.: 606402392.
RR 25165

DŮCHODKYNĚ VŠ hledá
nájem 1 místnosti s pří−
slušenstvím, i na venko−
vě. Starším lidem vypo−
mohu. Tel. 724938525.
RR 25179

KOUPÍM starší dům nebo
chalupu vhodnou k  re −
konstrukci, větší opravy
nevadí, tel.: 730630880.
RR 25202

VOJENSKÉ historické
muzeum koupí do své
expozice tyto válečné
exponáty: pásovou mo−
torku Kettenkrad, vozidlo
KDF typ 82, vodníka
typ 166, nebo motorku
BMW s lodičkou. Možno
i neúplné, nebo ND. 
Za nabídky na tel č.
731454110 děkujeme.

KOUPÍM staré jízdní kolo
do r. 1950, starou babetu
i nepojízdnou, starou vzdu −
 chovku i nefunkční, staré
mechanické hodinky Prim,
Doxa apod. Staré odznaky
i celou sbírku. Tel.:
721730982. RR 24946

KOUPÍM starý nábytek,
obrazy, sklo, porcelán, his−
torické motocykly atd.,
sbě ratelské předměty aj.
Vykoupím i celou pozůsta−
lost. Nabízím solidní jed −
nání. Tel.: 608979838. E−
mail: antikvs@seznam.cz
RR 25119 

VYKUPUJI knihy a po−
hlednice. Tel.:
792420879. RR 25097

VYKOUPÍME za velice
slušné ceny do vojen −
ského muzea okupace
a osvo bození západních

Čech vojenskou techniku
(i části), motocykly, auto−
mobily, helmy, dalekohle−
dy, kordíky, bajonety, te−
sáky, uniformy (i části),
voj. boty, vysílačky, vy−
znamenání, opasky, pouz −
dra na pistole, plyn. ma−
sky, zásobníky, kanystry,
ešusy, čutory, lopatky,
torny, telata, spacáky,
šavle apod. Zájem máme
i o fotografie, dokumenty
a časopisy. Velice děku−
jeme za nabídky i případ−
né dary. Army muzeum
tel.: 731454110.

KOUPÍM jakoukoliv tahací
harmoniku i v nálezovém
stavu, jsem sběratel
a muzikant a dále koupím
dvourychlostní babettu
na ryby. Telefon –
728230625. RR 25053

DVOUKOLOVÝ výsuvný
hasičský žebřík typ ZD−
12, tel.: 721626220. RR
25130

Prodám přízemní, podskle−
penou rekreační chatu i pro
trvalé bydlení na pravém
břehu řeky Úslavy v chatové
osadě „K jezu“ mezi obcí
Sedlec a Šťáhlavy. Chata dis−
ponuje chodbou, obývacírn pokojem, ložnicí, nová kou−
pelna s vanou a WC. Zastřešená pergola. Chata byla v ro−
ce 2022−2023 zrekonstruována – zateplení stropu, po−
dlahy, nové rozvody odpadů, plastová okna. Voda je při−
vedena z vlastního vrtu, odpad sveden do jímky. Topení je
lokální na tuhá paliva. Chata je vzdálena cca 100 m od 
řeky Úslavy a od jezu. Vhodné pro rybáře, ale  i k trvalé−
mu bydlení. Cena: 1 390 000,− Kč, tel. 602 229 891.

STARÉ PIVNÍ LAHVE !!
Zaplatím i několik de −
sítek tisíc Kč za starou
pivní lahev s nápisem
Plánice, Mačice, Blo vi −
ce, Chotiměř, Stuben −
bach, Kundratitz, Gotz,
Jarolím, Pauli, Melan,
Šebesta, Klečka, Petr −
michl, Dollanský,
Watz   cla wick, Lešer,
Šubrt, Vrhel, Čejna,
atd., tel. 606245515.
RR 25139

Rok Hada začal 29. ledna 2025.
Had v čínské astrologii odpoví−
dá v porovnání s našimi evrop−
skými znameními Býkovi. Klí −
čová slova jsou moudrost, ta−
jemství, smyslnost.
Podle čínské legendy stvořila ha−
dí bohyně Nu Kua z jílovitých bře−
hů Žluté řeky první lidi. Tento mý−
tus o stvoření je jedním z mnoha
taoistických příběhů, ve kterých
vystupuje záhadná a magická po−
stava hada.
Proto by mohl být rok Hada do−
bou sebepoznání a introspekce
(sebepozorování, zkoumání vlast −
ních duševních stavů, hledání jád−
ra problému). Dále obdobím plá−
nování a hledání odpovědí na do−
sud nezodpovězené otázky. To je
nutné a potřebné proto, abychom
se posunuli dál. Bude to dobrý rok
pro nové objevy a vynálezy.
Doporučuji být v tomto roce
opatrný na investování a nerisko−
vat. Hrozí finanční ztráty a bohužel
i problémy a nejistota v politice,
rychlé politické zvraty, extremis−

mus, skandály a odha−
lování utajených in−
formací. Ale na
druhou stranu je
to dobré obdo−
bí na sezna−
mování. 
V roce Hada
buďte ob−
zvláště opatr−
ní, abyste se
nestali obětí
podvodníků, pro −
tože je to rok ta−
jemna a intrik a toto
období kreativity zneužijí
i podvodníci. Zbytečně neriskujte.

TEST: 

Jaká Vás napadne varianta, když
se ptám na Vás? A, B, C? 

V čínské astrologii je čtyřka
a pětka živel Dřevo a pětka (2025)
současně liché číslo, znaménko
minus. Dřevo je maskulinní prvek,
méně jangový než oheň.
Planetou dřeva je Jupiter, největ−

ší z planet, která symboli−
zuje růst stromu na ja−

ře, to lze chápat ja−
ko nový začátek.
Dřevo se může
vyskytovat jako
jin i jang. V pra−
xi to znamená,
že smělost, in−
dividualismus
v tomto roce bu−

de podporou
k to mu, aby se vše

nové dalo do pohy−
bu a ke změně věcí.

Ale pozor. K emoci prvku
dřeva patří i hněv, napětí, kritič−
nost, sklon k zastrašování, lítost,
vzrušení, znelíbení si sama sebe či
druhých, vynášení negativních
soudů či potlačený vztek pramení−
cí z protichůdných emocí. 

Proto je dobré se učit přeměňo−
vat negativní emoce v prospěš−
nou činnost. Jinak hrozí problém
s játry či žlučníkem. Doporučuji
omezit pití alkoholu, protože alko−
hol zatěžuje játra, a současně
i tučná a mastná jídla, která zatě−
žují žlučník.
Had je umělecky přecitlivělé
znamení, proto se bude obecně
dařit tvorbě a novým projektům.
Had je také kompatibilní s mnoha
znameními, proto se bude dařit
těm, kteří si se znamením Hada
rozumí, což je zejména znamení
Buvola, Kohouta, Hada, Draka,
Opice a Zajíce. 
Přeji všem v roce Hada hodně
zdraví, štěstí a pohody.

Stanislav Brázda

Zeptali jsme se známého psychotronika a vizionáře Stanislava Brázdy

STANISLAV BRÁZDA
tel. 777 119 600 

606 119 600
stanley.bradley@email.cz 

www.stanleybradley.eu

Jaký bude rok Hada?

ODPOVĚĎ NA TEST:
Na nevědomé úrovni jsem se ptal, zda jste schopni naletět

 podvodníkům. Kdo odpověděl A = Ne, B = na půl, C = ANO.



KRMNÉ brambory, cena
na tel. 721285811 nebo
na tel. 775535072. RR
25166

TERA−VARI HONDA 160
(čtyřtakt) + valníček +
sněh. radlice + PP60 –
47.000 Kč. Přivěs velká
kola dom. výroby po STK
– 8.000 Kč, autopře prav −
ník sklopný – 75.000 Kč.
Tel.: 602469253 – Do −
maž lice. RR 25193

DŘEVĚNÉ BRIKETY
A PE LETY. Teplo pro váš
domov až ke dveřím.
Plzeňský kraj = dopra−
va zdarma. Tel., SMS,
WhatsApp: 604575136.
RR 25022

VOJENSKÉ historické
muzeum koupí do své
expozice tyto válečné
exponáty: pásovou mo−
torku Kettenkrad, vozid−
lo KDF typ 82, vodníka
typ 166, nebo motorku
BMW s lodičkou. Možno
i neúplné, nebo ND. 
Za nabídky na tel č.
731454110 děkujeme.

DARUJI za pokácení
o odvoz dřevo ze smrku
(cca 8m) v  Klatovech.
Tel.: 725709239. RR
25147

HODINOVÝ MANŽEL
nabízí práce v domě
i na zahradě, hlavně
v Plzni a okolí. Tlf.
728 088 099. 

PROVÁDÍM veškeré ze d −
nické práce  od A do Z
v Plzeňském kraji.  Tel.:
732194529. RR 25209

CHCETE POSTAVIT
PLOT? Nabízíme kom−
pletní realizaci oploce−
ní. Přijedeme – zaměří−
me – naceníme – zajis−
tíme materiál – postaví−
me. Poté si můžete v
klidu užívat bezpečí va−
šeho domova. Volejte:
733710319, pište: bez−
dek@plotana.cz, nav−
štivte: www.plotana.cz.

PRONAJMU LEŠENÍ: 
A) trubkové lešení –
komplet včetně podlážek
cca 200 m2 – 2.000 Kč /
měs. / 100 m2. B) HAKI
lešení – 1 kostka: výška
podlahy 3 m, délka 3 m,
šířka 1,3 m (lze postavit
v jed nom během 10
min.) –1.000Kč / měs.
I dlou ho do bě. Vratná
kau ce 5.000 Kč. Kla −
tovy. Záro veň koupím
trubky a dou t níky. Tel.:
720686209. RR 24739

TAŽNÉ zařízení na jaký−
koli automobil, prodej –
montáž, www.e−tazne−
zarizeni.cz, tel.:
775104121. RR 25074

PRODÁM Kia Venga, r.v.
2012, obsah 1.4 benzin,
66 kw, grafitová metalí−
za, 1. majitel, servisní
knížka, servo, klima, vy−
hřívaná sedadla, tažné
zařízení, velice pěkný
stav, radio, el okna, 
imobiliser, nekuřák, nová
stk a emise, cena:
122000 Kč, Klatovy, tel:
723439518. RR 25185

PRODÁM Škoda Octa −
via, r.v. 2008, obsah 1.6
benzin, FSI, 85 kw, nové
rozvody, el okna, servo,
abs, el okna, absolutně
bez koroze, tažné zaří −
zení, ton. skla, šedá me−
talíza, nová stk a emise,
cena: 99000 Kč, Klato −
vy, telefon: 723439518.
RR 25187

KOUPÍM Multicar M25
pojízdnou – nepojízdnou
i bez spz popřípadě díly,
volejte na telefon
723439518. RR 25186

PRODÁM Seat Ibiza,
r.v. 2008, obsah 1.4
MPI, benzin, 63 kw, kli−
ma, centrál, 1. majitel,
radio, abs, el okna, 
servo, velice zachovalé
auto, nová stk a emise,
cena: 69000 Kč, KT, Tel:
723439518. RR 25188

PRODÁM Citroen C3, r.v.
2011, obsah 1.1 benzin,
44 kw, najeto 76000 km,
grafitová me talíza, 1. ma−
jitel v Čr, servisní knížka,
alu kola, servo, digi kli−
ma, el. okna, ton okna,
tažné zaří zení, platná stk,
Kla tovy, cena: 99000 Kč,
Tel: 723439518. RR
25189

PRODÁM Fiat Grande
Punto, r.v. 2009, obsah
1.2 benzin, 48 kw, temně
modrá metalíza, starý
dobrý typ motoru, na −
jeto 173 tkm se servsiní
knížkou, el okna, radio,
klima, ton okna, nová
stk a emise,po servisní
kontrole, velice zacho−
valé auto, cena. 69000
Kč, telefon: 723439518
Klatovy. RR 25190 

PRODÁM Peugeot 308
sw, r.v. 2015, 1. majitel,
188tkm servisní knížka,
bílá perleť, obsah 1.6
hdi, 88 kw, 1. majitel, el.
okna, servo, centrál na
do, nová stk, vyhřívaná
sedadla, imobiliser, ha−
gusy, pakovací senzory,
velice pěkný stav, Kla −
tovy, cena: 149000 Kč
tel: 723439518. RR
25191

PRODÁM Škoda Rapid
spaceback, r.v. 2015,
obsah 1.2 tsi 77 kw,
benzin, 4. válec, najeto
pouze 91 tkm se servis−
ní knížkou, 1. majitel,
radio, vyhřívaná sedad−
la, tažné zařízení,digi
klima, el okna, servo,
centrál, 2 klíče, velice
pěkný stav, alu kola, no−
vá stk a emise, cena:
179000 Kč, Klatovy, tel:
723439518. RR 25192

MUŽ 38 let hledá ženu
18–45 let na vážné se−
známení, která ví, co
chce od života. Já mo−
mentálně v  tíživé životní
situaci. Já 186cm, 80
kg, nekuřák, abstinent.
Čekám na Tvou písem−
nou odpověď. Naši lásku
ani mříže nezastaví.
Ondřej Lukeš, Klatovská
202, 30635 Plzeň. RR
25204

ŠTÍHLÝ, svobodný, po −
ho dový po 50, slušný,
nekuřák, hledá ženu
i starší, která je taky sama
a chybí jí také něžný do−
tek, pohlazení a popoví−
dání u kávy. Uvítám dlou −
 hodobé přátelství, schůz−
ky. Zn.: Dotek něhy! SMS
– 722512502 – KT, DO,
Sušice, PJ, PM a oko lí.
Děkuji! RR 25163

ČESKO má 10 mil. oby−
vatel. Z toho je polovina
žen (cca 5 mil.). Z  nich
jsou 3/4 dospělých 
(18–100 let), tedy (cca
3,5 mil.). Copak se mezi
nimi nenajde jedna je −
diná, která by byla neza−
daná a měla vážný zá−
jem o seznámení a spo−
lečný život se 66letým
mužem, abstinentem
a ne kuřákem? Nemohu
nabídnout majetek a ve
svém věku ani krásu.
Nabízí však lásku, věr−
nost, oporu a pomoc.
RR 25032

80LETÝ hledá ženu stej−
ného věku – Sušicko,
Horažďovicko. Přijedu.
Tel.: 773683683. RR
25129

DE Mann, 63 Jahre,
Furth i. W., sucht schla n     −
ke Frau aus West   −
böhmen 50–60 Jahre,
Wan dern, Tan zen, Rad −
fah ren, Ski fahren,
Schwim    men, Reisen
und vieles mehr. Tel.
+490 15115570056.
RR 25137

SŠ, 70 let, štíhlé posta−
vy, rád pozná hodnou
ženu, štíhlou, do 60 let,
která má ráda přírodu.
Prosím jen vážně. Dě  ku−
ji. Tel.: 603167048. RR
25168

HLEDÁM ženu mezi 60
a 70 lety, která nechce
být sama a chtěla by žít
se SŠ stejného věku,
který chalupaří, má rád
přírodu, cestování a vše
hezké. Tel.: 704382543.
RR 25172

ZVU rozkošnou štíhlou
ženu 50+ z KT a okolí
se se mnou smát a rado−
vat. Tel.: 724515518.
RR 25177
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Inzerát můžete podat
elektronicky na e−mail:
inzerce@vmi−rozhled.cz

Zaplatit inzerci můžete
bankovním převodem:

ČSOB: 
72827293/0300

ŘÁDKOVÁ INZERCE � ŘÁDKOVÁ INZERCE � ŘÁDKOVÁ INZERCE � ŘÁDKOVÁ INZERCE

NABÍZÍM stříhání ži−
vých plotů, stříhání
stromů a sekání trá−
vy. I velké plochy.
Tel.: 721623521. RR
24915

PROVÁDÍM zednické
práce – omítky, malíř−
ské práce, rekonstruk−
ce bytového jádra, ob−
klady, dlažby, bourací
práce a další práce
dle domluvy. Plzeň sko,
Klatovsko, Do maž  lic −
ko, Sušicko a okolí.
Rozumné ceny. Tel.:
721757399. RR 25040

ÚDRŽBA ZAHRAD,
ČIŠTĚNÍ ZÁMKOVÉ 

DLAŽBY,
PALIVOVÉ DŘEVO,

STŘIH ŽIVÝCH PLOTŮ, 
RIZIKOVÉ KÁCENÍ, 
PLOŠNÉ VÝŘEZY, 

ŠTĚPKOVÁNÍ,
SÁZENÍ STROMŮ
tel.: 728 70 90 70 

www.kacim.cz 
RR 25113

KÁCENÍ 
David Gon dek – 

Rizikové kácení stromů, 
střih živého plotu, 

údržba zahrad.
Kontakt – tel.: 

721 893 382, e−mail: 
david.gondek@email.cz 
www.kaceni−gondek.cz 

RR 25120

SBĚRATEL koupí sta−
ré motocykly ČZ, JA−
WA, OGAR, skútr ČZ,
moped STADION i ji−
né značky, kompletní
i nekompletní, torza,
rámy, motory, blatní−
ky, staré technické
průkazy a jinou tech−
nickou dokumentaci
aj. Sbírám také staré
plechovky od auto
moto oleje. Přijedu
a zaplatím na místě.
Nabídněte, určitě se
domluvíme. Telefon:
603237242, e−mail:
flemet@seznam.cz.
RR 25017
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Uzávěrka řádkové inzerce je 21. března 2025

ŘÁDKOVÁ INZERCE � ŘÁDKOVÁ INZERCE � ŘÁDKOVÁ INZERCE � ŘÁDKOVÁ INZERCE

50 Kč (bez DPH) jeden řádek
– počet úhozů na řádek včetně mezer = 30

KOMERČNÍ 
ŘÁDKOVÝ INZERÁT: 

Dubnové
číslo

Plzeňského
rozhledu

vyjde 
1. 4. 2025

Měsíčník rozšiřovaný zdarma 
do domácností

Regionální redakce:

Obchodní poradci:
       Sandra Mertová,    mobil: 777 730 257, 
                                      e−mail: redakce@plzenskyrozhled.cz

       Jana Zicklerová,    mobil: 777 730 258, 
                                      e−mail: redakce@plzenskyrozhled.cz
Grafické studio:
       Irena Bourová,       mobil: 602 107 514, 
                                      e−mail: graficka@plzenskyrozhled.cz
Korektor:
       Mgr. Věra Fuxová,  tel.: 773 631 047

Vydává Vogel Medien International, s. r. o., 
Vídeňská 218, 339 01 Klatovy, IČ: 25207113

Zakladatel: Ing. Richard Vogel, Jednatel: Mgr. Josef Šesták,  
mobil: 732 906 269 � tel.: 376 360 311 � fax: 376 360 312 

e−mail: sestak@vmi−rozhled.cz

Šéfredaktorka: Mgr. Jana Mertová
mobil: 777 110 010, e−mail: sefredaktor@plzenskyrozhled.cz

e−mail: redakce@plzenskyrozhled.cz

Tiskne VLTAVA−LABE−PRESS, a. s., tiskárna Novotisk, U Stavo servisu 1a, Praha
10, rozšiřuje Česká distribuční k.s. registrováno MK ČR E 18743. Redakce 
nenese odpovědnost za obsah pla cené inzerce a článků označených (pr) a (pi).

POZOR!!! Veškerá administrativa spojená se soukromou 
řádkovou inzercí převedena do klatovské redakce. 

Stejně tak komerční řádková inzerce.
Inzeráty můžete posílat e−mailem: inzerce@vmi−rozhled.cz

anebo poštou na adresu: Redakce Rozhled, 
Vídeňská 218, 339 01 Klatovy, tel.: 376 360 311.

Tel. 730 509 461
UVÍTÁME JARO PŘÍZNIVOU CENOU krásné erotické služ−
bičky. Tvoje spokojenost je mé přání. Neostý chejte se muži
od 18 do xxx let objednat na denní hodinu do mého diskrét−
ního, pěkného soukromí. Vidíš mě na mé vlastní fotečce.
(Prosím sms ne, pouze volat). Tel.: 730 509 461 PM 23098
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